
 PYŠELSKÉ LISTY 4/2021 1

Pyšelské listy
ČTVRTLETNÍK MĚSTSKÉHO ÚŘADU V PYŠELÍCH  Č. 142. ŘÍJEN–PROSINEC 2021

SLOVO MÍSTOSTAROSTKY
Milé sousedky, milí sousedé,

čekali jsme na letošní advent s na-
dějí, že svět bude zase jako dřív. Že 
se potkáme na krásně vyzdobeném 
náměstí, vychutnáme si svařák a po-
povídáme o tom, co přinesl a odnesl 
rok, který už pomalu balí fidlátka. 
Ještě pořád nám však situace ne-
přeje. Nevadí, vydržíme to. Letos se 
podařily velké věci. Máme zbrusu 
novou moderní školku, to je asi to 
hlavní. Přestavět bývalé nákupní 
středisko stálo hodně sil a nervů 
zejména paní starostku a pana mís-
tostarostu. A mnoho dalších lidí, 
kteří se podíleli. Měli jsme velké 
štěstí na stavební firmu VISTORIA, 
která byla schopna řešit nepředví-
dané a nepředvídatelné komplikace 
doslova za pochodu a dovést dílo 
do zdárného konce. Advent nám 
ale přinesl i drobné radosti. Třeba 
úžasnou výstavu vánočních deko-
rací a výstavu k 90. výročí pyšelské 
základní školy.
Dnešní doba je pořád takový divno-
čas. Častokrát nám připadá, že světu 
okolo sebe už nerozumíme. Je v nás 
plno nedůvěry k sobě samým, jsme 
zranění a nevěříme si. V takových 
chvílích mi pomáhá udělat jakou-
koliv malou věc, soustředit se na ní 
a prostě nějak začít. Usmát se na lidi 
okolo sebe, prokázat malou laska-
vost, nasypat ptáčkům slunečnicová 
semínka. A svět je hned o kousek 
lepší. Nemůžeme se vrátit a ovlivnit 
to, co bylo. Vždycky však můžeme 
jít dopředu a ovlivnit to, co bude. 
Přeji vám krásné a klidné Vánoce 
a pevný krok a úsměv nejen na tváři 
v celém novém roce.

Dana Drábová

Nová mateřská škola
Některé projekty jsou napínavější než obvykle. Anabáze naší nové školky 
začala už v roce 2015.

Na podzim roku 2015 byla městu 
nabídnuta koupě objektu bývalé Jed-
noty – obchodního centra. Objekt je 
v centru města, uzavřený od 90. let. 
Pozemek včetně budovy má 4 826 m2, 
skeletová budova z 80. let má zastavě-
nou plochu 600 m2. Zastupitelstvem 

byla schválena Smlouva o smlouvě 
budoucí kupní na 11 225 000 Kč.

Na jaře roku 2016 zastupitelstvo 
schválilo podání žádosti o dotaci 
z IROP na koupi budovy a rekonstruk-
ci budovy na mateřskou školu pro 
80 dětí. 
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Dotace byla s 10% spoluúčastí, což je samo o sobě výji-
mečné.

V září 2016 byla zastupitelstvem schválena koupě budovy 
s pozemkem za dohodnutou cenu. Nákup byl hrazen z úvě-
ru České spořitelny.

Žádost o dotaci byla úspěšná, v listopadu 2016 byla při-
znána celková dotace ve výši 53.999.100,01 Kč.

Na jaře 2017 IROP jako poskytovatel dotace zaplatil 90 
% kupní ceny budovy, tj. 10.102 500 Kč. Zbylou část úvěru 
město hradilo v měsíčních splátkách.

Budovu jsme využili jako dočasnou 
školu, když se rekonstruovala a přista-
vovala naše základní škola. Děti byly 
ve škole od září 2016 do listopadu 2017. 
Počítám, že bývalý starosta pan Vosic-
ký má noční můry dodnes.

Vlivem komplikací s projektem, 
situace na stavebním trhu a podmínek 
výběrového řízení došlo k několik 
výběrovým řízením. Úspěšné a finan-
covatelné bylo až to z roku 2020. Mezi-
tím proběhly úpravy projektu, aby byla 
školka vůbec realizovatelná.

V říjnu 2020 nastoupila vysoutěžená 
firma Vistoria CZ, a.s. a začala bourat. 
Objekt byl postaven v částečně v akci 
Z, nebyla k dispozici dokumentace 
skutečného provedení. V průběhu 
stavby tak byly momenty, kdy opravdu 
bylo potřeba věřit. Např. typická py-

šelská zima, která přichází, jen když se 
staví něco zásadního. 

Naštěstí vybraná firma byla schopná 
se poprat se všemi záludnostmi, mno-
ho věcí se řešilo za pochodu, ale to je 
asi osud každé zásadní rekonstrukce.

Máme hotovo, je zkolaudováno, 
mateřská škola je zapsána ve školském 
rejstříku, nastoupil nový tým a už 
uklízí a ladí. Bude to skvělá školka. 
Mám radost i z toho, že velká část no-
vého týmu jsou místní 

Chtěla bych poděkovat celému sta-
vebnímu týmu: pan Kymla za trpěli-
vost při řešení požadavků dotačních 
specifikací, pan Šmída a pan Diepolt 
za řízení stavby a opravdu silné nervy, 
paní Šillarová za kreativitu při hle-
dání dodavatelů (díky ní máme logo 
kreslené na fasádu), pan Vyjídák za 
průběžné překreslování, pan Sucho-
mel a pan Mošna za dozor stavební 

a bezpečnostní, pan Dastych za architekturu, paní Marko-
vá a pan Berka z IROP za metodickou pomoc, pan Staněk 
a jeho tým za neustálé ocelení nervů. Honza Kostrhoun za 
technický přístup a paní ředitelka Kryzánková za společné 
detailní ladění všeho uvnitř a na hřišti. A samozřejmě i pan 
Vosický, který celý projekt spustil. A pan Chotívka z České 
spořitelny, která průběžně stavbu úvěruje. A Marie Kolářo-

PYŠELY
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vá za logo a vnitřní označení. A určitě jsem na něko-
ho zapomněla, omlouvám se.

Chci poděkovat i úřední straně věci, paní Hlouš-
ková, pan Schut, paní Šípková, paní Jiroušková, 
všichni projektu fandili a pomohli nám ho dotáh-
nout do konce. A samozřejmě díky týmu na našem 
úřadě, který podpořil čokoládou, kdykoliv ruply 
nervy.

V neděli 5. prosince 2021 jsme školku otevřeli 
návštěvníkům. Věřím, že se školka líbila a že tam 
budou děti chodit rády. Protože, slovy klasika, 
„všechno, co opravdu potřebuji znát, jsem se naučil 
v mateřské školce“. Na webu města najdete průřezové 
video ze stavby. Opravdu stojí za to.

A na závěr velké díky za finance: jen díky finanční 
podpoře z IROP, MMR a Evropské unii jsme byli 
tento projekt schopni dotáhnout do konce.

Štěpánka Bednářová
Starostka

PS: celkové vyúčtování nákladů bude v příštích Py-
šelských listech.

Co se nám letos povedlo
• Získali jsme pozemky na hřbitově včetně Lorety a már-

nice; hřbitov jsme vyčistili od přerostlé zeleně; náš Ruda 
Papučík opravil obvodovou zeď včetně sloupů pro vrata; 
osadili jsme kovová vrata, která před lety vyrobil pan 
Stanislav Vosický; zrenovovali jsme okolí hrobů bývalých 
majitelů panství; budujeme nové chodníčky

• Proběhla digitalizace hřbitova, máme zaměřeny všechny 
hroby, na mapě https://www.pysely.cz/mesto-1/mapy/ 
uvidíte detaily

• Socha Sv. Vojtěcha u hřbitova byla zrestaurována; požeh-
nání na další roky je zajištěno

• Po dohodě s farností jsme vyčistili pozemek pod koste-
lem od letitých náletů a připravili ho pro osazení ovocný-
mi stromy, na které jsme získali dotaci

• Opravili a dobudovali jsme zeď u kostela; tím jsme vyře-
šili i nedobrý stav podstavců barokních soch

• Opravili a dobudovali jsme historickou zeď u úřadu 
a zasadili Lípu Dany Drábové; ve spolupráci s hasiči jsme 
vyčistili tento konec zahrady a oseli trávou

• Probíhá rekonstrukce podkrovních bytů v obecním 
domě

• Ještě stihneme vyměnit další okna v hasičské zbrojnici, 
směrem do zahrady

• Ve spolupráci a na popud paní Hladíkové dokončujeme 
nové dětské hřiště pro malé děti v Zaječicích; i díky vašim 
darům

• Vyčistili jsme nálety a aktuálně kácíme suché stromy 
v lesoparku; získali jsme dotaci na 40 lip do aleje

• Díky recyklátu z opravy krajské silnice jsme poopravili 
některé nejhorší komunikace

• vyjednali jsme převod pozemků hlavní příjezdové komu-
nikace na Borovou Lhotu do vlastnictví města

• díky aktivitě pana Jiřího Platila, který získal dotaci, je 
zrevitalizována náves v Borové Lhotě

• požádali jsme o dotaci na revitalizaci rybníka na návsi 
v Zaječicích

• zkolaudovali jsme novou mateřskou školu 
• upravili jsme celé okolí nové mateřské školy
• získali jsme dotaci na intenzifikaci ČOV a v září jsme 

zahájili stavbu
• odsouhlasili jsme dotace města pro výstavby domácích 

ČOV na Borové Lhotě
• instalovali jsme záchytný vak a posílili čerpadlo v přečer-

pávací stanici v Zaječicích; už by nemělo docházet k pře-
tékání ani při silných deštích

https://www.pysely.cz/mesto-1/mapy/
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• ve spolupráci se Sokolem Zaječice je vybudováno mini-

parkoviště u fotbalového hřiště v Zaječicích
• díky Sokolu Zaječice je opravena i kaplička na návsi v Za-

ječicích; město hradí materiál, práce restaurátora Václava 
Kříže byla hrazena ze sbírky občanů

• na úřadě jsme migrovali na nový účetní systém
• z fotek občanů a z nových leteckých fotografií jsme uděla-

li kalendář na rok 2022
• je požádáno o stavební povolení pro multifunkční spor-

toviště na pozemku pod Sokolovnou; budeme žádat 
o dotaci

• naše knihovna s Mirkou v čele získala ocenění Středočes-
ký Kramerius

• proběhlo historicky největší vítání občánků, kdy jsme 
přivítali děti za skoro 2 roky najednou, poprvé na nově 
upravené zahradě u hasičů

• zahájili jsme výstavní činnost v přízemí úřadu; aktuálně 
je to výstava vánoční a výstava k 90. výročí vybudování 
„nové“ školy

Co máme rozpracováno:

• projekt přivaděče pitné vody ze Želivky má dokončené 
stavební povolení, aktuálně je vypsána veřejná soutěž na 
zhotovitele stavby, v lednu se bude žádat o dotaci

• ve škole připravujeme i venkovní učebnu na terase
• výměnu střechy na hasičské zbrojnici
• budeme řešit nový strategický plán rozvoje města Pyšely 

na další roky
• kraj plánuje masívní opravy silnic – od ČOV po Novou 

Ves a celou Čtyřkolskou; využijeme pro přípravu chodní-
ků a recyklát pro další opravy komunikací

• probíhají systematické kamerové zkoušky kanalizace; ně-
které úseky jdou opravit, některé jsou zralé na vykopání

• velkým dluhem a výzvou je autobusové spojení, v kombi-
naci s opravami a integrací není vyhovující

• necháme zpracovat arboristickou studii na všechny naše 
aleje (někdy přestárlé) a zeleň na veřejných místech

• v lesoparku je prostor pro workoutové hřiště, zadáme 
studii

• zapojíme se do aplikace „Na kole i pěšky“ https://www.
nakoleipesky.cz/ (uvítáme návrhy na trasy)

• zrestaurujeme další sochu, pravděpodobně Sv Annu 
u kostela nebo Sv. Jana Nepomuckého

• je domluvena speciální firma, která odborně naskenuje 
veškerý obrazový a listinný materiál našeho muzea a do-
stupné kroniky

• výstavní síň v přízemí úřadu přivítá fotografie pana 
Rödla a obrazy Marie Kolářové

• spustíme akci „Zaoraná polní cesta? Teď to bude pěšina.“
• A za tohle sice nemůžeme, ale i tak máme radost: inten-

zivně a masivně se opravuje jeden z nejstarších objektů 
na náměstí, kde nový majitel právě buduje střechu. 

• Chci vám všem poděkovat za vstřícnost, podporu a ocho-
tu pomoci jeden druhému. Bez toho bychom to nezvládli. 
Doufala jsem, že covid už bude za námi. Není. Poradíme 
si i tak.

• Děkuji i našemu týmu, jak na úřadě, tak v terénu. Je za 
nimi spoustu práce, která nemusí být zřejmá na první 
pohled, ale bez které by to nešlo.

• A samozřejmě díky našim ředitelkám a učitelkám a dok-
torům a hasičům (genderově prosím promiňte), tohle je 
pro ně skutečně extrémně náročný rok.

• Za celé zastupitelstvo a městský úřad vám všem přeji 
krásné klidné svátky a nový rok.

Štěpánka Bednářová
starostka

PROVOZNÍ DOBA MĚSTSKÉHO ÚŘADU O VÁNOCÍCH

Pondělí  20. 12.   8:00 – 12:00 13:00 – 17:00
Úterý   21. 12.   8:00 – 12:00 13:00 – 14:30
Středa   22. 12.  8:00 – 12:00 13:00 – 17:00
Čtvrtek  23. 12.   ZAVŘENO

Pondělí  27. 12.   8:00 – 12:00
Úterý   28. 12.  8:00 – 12:00
Středa  29. 12.  8:00 – 12:00
Čtvrtek  30. 12.   8:00 – 12:00
Pátek  31. 12.   ZAVŘENO

https://www.nakoleipesky.cz/
https://www.nakoleipesky.cz/
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Výsledky voleb do Poslanecké sněmovny PČR 2021
Okrsek: 1

Voliči 
v seznamu

Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platné 
hlasy

% platných 
hlasů

1 197 905 75,61 905 901 99,56

SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 327 hlasů
PIRÁTI a STAROSTOVÉ  210 hlasů
ANO 2011    181 hlasů
SPD      47 hlasů
PŘÍSAHA Robera Šlachty   43 hlasů

Okrsek: 2
Voliči 

v seznamu
Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platné 
hlasy

% platných 
hlasů

302 253 83,77 253 252 99,60

SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 97 hlasů
PIRÁTI a STAROSTOVÉ  58 hlasů
ANO 2011    35 hlasů
SPD     24 hlasů
ČSSD     10 hlasů

Uvedeno prvních pět stran s nejvyšším počtem hlasů.

Ze zápisů zastupitelstva 
Plně znění zápisů z jednání zastupitelstva je na stránkách města.

20.9.2021

◆  schváleno přijetí dotace Ministerstva zemědělství ve výši 
60% uznatelných nákladů, celkem 22.176.000 Kč, na reali-
zaci projektu „Intenzifikace ČOV na 3 500 EO“

◆  schválena smlouva o dílo s firmou Vistoria CZ na dobu-
dování prostoru mezi parkovištěm nové školky a sokolov-
nou, ve výši 1 008 166,69 Kč.

◆  schváleno podání žádosti o dotaci z Národní sportovní 
agentury z výzvy Kabina 2021; žádost podává SK Pyšely 
na oplocení fotbalového hřiště, město se zavazuje ke spo-
lufinancování ve výši 10% z celkových způsobilých výdajů 
projektu, tj. 47 994,50 Kč

◆  schválení dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo na výstavbu ma-
teřské školy; výsledná cena je 45 629 006,81 Kč

18.10.2021

◆  schváleno přijetí dotace z rozpočtu Státního fondu ži-
votního prostředí ve výši 184.400 Kč za účelem realizace 
projektu „Výsadba stromů v městě Pyšely“ (lípy do aleje 
v lesoparku, ovocné stromy ke kostelu)

◆  přijato rozpočtové opatření č. 2/2021
◆  schválena v souladu s OZV 2/2021 veřejnoprávní smlouvu 

mezi městem Pyšely a Markétou Zamrazilovou o poskyt-
nutí dotace na vybudování DČOV ve výši 50 000 Kč.

◆  schválena na základě záměru schváleného dne 20.9.2021, 
a řádně zveřejněného, Směnná smlouvy mezi městem 
Pyšely a společností Loreta Invest (pozemky u ČOV a gol-
fového hřiště)

◆  schváleno poskytnutí příspěvků spolkům na rok 2021 
v následující výši:

• T.J. Sokol Pyšely 40 000 Kč na sportovní vybavení
• Sokol Zaječice z.s. 45 000 Kč na rekonstrukci
• Sportovní klub Pyšely, z.s. 40 000 Kč údržba sportovní-

ho areálu
• Loreta golf club Pyšely z.s. 15 000 Kč sportovní vybave-

ní.
Každému z výše uvedených spolků nezúčtovatelný příspě-
vek na provoz ve výši 15 000 Kč.
◆  schváleny změny v Osadním výboru pro Zaječice a Ková-

řovice; nová předsedkyně je paní Věra Sádecká
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◆  schválení analýzy k možnostem výběrového řízení na svo-

zovou firmu; město Pyšely nebude organizovat výběrové 
řízení na svoz odpadu, rok 2022 vyřešíme dodatkem se 
stávající svozovou firmou

◆  schválen nákup sekačky za cenu 281 000 Kč vč. DPH
◆  pojmenována ulice v Zaječicích – příjezdová od Senohrab 

se jmenuje Hlavní

29.11.2021

◆  per rollam schválena úprava v projednávaném územním 
plánu: „počet bytových jednotek v rodinném domě je 
1 bytová jednotka“

◆  schváleno čerpání rezervního fondu ve výši 60 875,10 Kč 
za účelem nákupu chladící skříně do kuchyně Základní 
školy Pyšely.“

◆  schváleno podání žádosti o dotaci na Multifunkční veřej-
né hřiště z dotačního programu Ministerstva pro místní 
rozvoj v rámci podprogramu Podpora obnovy a rozvoje 
venkova; MMR hradí 80 %, maximálně 2 mil. Kč. Rozpo-
čet hřiště je cca 2,8 mil. Kč.

◆  Schváleny v souladu s OZV 2/2021 veřejnoprávní smlouvy 
mezi městem Pyšely a Ing. Jiřím Lazarem Žižkou o po-
skytnutí dotace na vybudování DČOV ve výši 50 000 Kč, 
dále totéž pro Michala Kubizňáka a Martinu Platilovou

◆  schválena Veřejnoprávní smlouva se společností Posázaví, 
o.p.s., o poskytnutí neinvestiční dotace na poskytování 

veřejně prospěšných služeb na území 
města Pyšely pro rok 2022 ve výši 208 

600 Kč (pomáhají nám s dotacemi)
◆  schválen bezúplatný převod pozem-

ků parc.č. 160/90, 160/240, 160/183 
a 160/195, vše k.ú. Pyšely, vybudované 
komunikace a kanalizačního a vodo-
vodního řadu a veřejného osvětlení do 
vlastnictví města Pyšely od společnos-
ti Villa Perucká, s.r.o.,

◆  schválena smlouva o úvěru 
č. 0713062199/LCD s Českou spořitel-
nou, a.s, pro budování ČOV; úvěr je 
na 15 mil. Kč, splatný do září 2041, 
úroková sazba nastavena na 3,15% p.a. 
s fixací na 5 let.

◆  schválen Dodatek č. 1 ke Smlouvě 
o dílo ze dne 7.4.2021 na „Pyšely in-
tenzifikace ČOV na 3500 OE“, uzavře-
nou mezi Městem Pyšely a Stavitelství 
Řehoř, s.r.o.. IČO: 250755437, výsled-
ná cena je 36.897.865,01 Kč bez DPH; 
úspora ve výši 62.779,31 Kč.

◆  schválen Dodatek č. 1 k Nájemní 
smlouvě nemovitých věcí ze dne 
18.2.2019 uzavřenou mezi Městem 
Pyšely a Sokol Zaječice, z.s.; jde 
o vyjmutí části pozemků z nájemní 
smlouvy dle přiloženého plánku (dět-
ské hřiště)

◆  schválena darovací smlouvu na částku 
83 500 Kč, dárcem je Sokol Zaječice, 
z.s., obdarovaným je město Pyšely. 
Dar bude použit na uhrazení prvků 
na dětské hřiště v Zaječicích – peníze 
jsou příspěvky občanů na vybudování 
hřiště

 INZERCE

 20 
 LET 
S VÁMI

227 023 023     
uvtnet.cz  

✔ Digitální a internetová TV jedině od ÚVT Internet!
✔ Chytrá digitální a internetová televize s nahráváním, 

TV archivem a dalšími funkcemi!
✔ Sledujte televizi přes internet a mějte 

ji k dispozici kdykoliv a kdekoliv

✔ Ceny tarifů od 290,-
✔ Rychlosti až 1000 Mbps

Proč si vybrat ÚVT Internet
✔  Okamžitá servisní podpora
✔  Smlouva bez závazku
✔  Neomezená data
✔  Individuální nabídky pro firmy

2020UVT_Pyselske listy_A5.indd   1 04.03.20   9:42
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 INZERCE

PYŠELY
◆  schváleno zrušení OZV města Pyšely č. 3/2021, o koefici-

entu daně z nemovitých věcí; vyhlášku neschválilo Minis-
terstvo vnitra, opravíme a vydáme příští rok znovu

◆  schválen záměr pronajmout části pozemků č. 461/1, 461/2 
a 43, k.ú. Zaječice, o celkové výměře 143,3 m2, dle přilože-
ného plánku, osobě fyzické.

◆  schválen nákup traktoru KIOTI DK6020 s příslušenstvím 
za cenu 1 884 400 Kč bez DPH od firmy ITTEC, s.r.o., 
IČ 64574296.“

◆  schválen dokument Plán rozvoje sportu 2021-2031
◆  schválen dodatek ke smlouvě o svozu komunálního odpa-

du s firmou Marius Pedersen pro rok 2022
◆  schválena Smlouva o realizaci překládky sítě elektronic-

kých komunikací mezi městem Pyšely a dodavatelem 
CETIN, a.s.; položení telefonních drátů do země jako pří-
prava stavby chodníku na Čtyřkolské

◆  vzato na vědomí odstoupení firmy Ray Energy od smlou-
vy a uzavření smlouvy s vítězem nové aukce na dodávky 

elektřiny na roky 2022–23 pro město Pyšely, ZŠ Pyšely 
a MŠ Pyšely

◆  otevřeno jednání pro položení infrastruktury pro optický 
kabel pro internet

◆  schváleno uzavření Veřejnoprávní smlouvy mezi městem 
Pyšely a městem Benešov, týkající se delegování přenesené 
působnosti z města Pyšely na město Benešov na úseku 
projednávání přestupků vymezených věcnou příslušností, 
proti veřejnému pořádku, proti občanskému soužití a pro-
ti majetku

◆  schválena směnná smlouva na základě záměru schvále-
ného dne 21. 3. 2021, a řádně zveřejněného mezi městem 
Pyšely a osobami fyzickými (pozemky 75/5 a 75/4)

◆  schválena příkazní smlouva o výkonu činnosti odborného 
zástupce dle ustanovení § 6 zákona č. 274/2001 Sb., o vo-
dovodech a kanalizacích, v platném znění, mezi městem 
Pyšely a Zbyňkem Pešou, na roky 2022 a 2023; pan Peša je 
dlouholetý partner

www.elmoz-czech.cz/kariera/

NÁBOROVÝ 
PŘÍSPĚVEK 

50.000,- Kč
27
let

150
Zaměstnanců

250 mil. Kč
roční tržby

BEnEšoV
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PYŠELYPYŠELY

Třiďte staré 
elektro!
POMŮŽETE ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝM

Za každý 1 kg starého elektra vhozeného do 
červených kontejnerů, obdrží Národní rada 
osob se zdravotním postižením ČR 1 Kč.

myš bio odpad monitory

oleje

počítač

smartphone

fotoaparát, 
videokamera

plasty zbytky 
potravin

mp3
přehrávač

telefon

baterie

žárovky

nebezpečný 
odpad

elektronický 
nástroj

rychlovarná 
konvice

nabíječka vrtačka žehlička

klávesnice

zářivky

barvy

toustovač

tiskárna

sluchátka televizory

autobaterie

dětské plenykalkulačka

elektronická
hračka

mixérkazetový 
přehrávač

VHAZUJTE

Drobná vysloužilá elektrozařízení s maximálními rozměry 51 × 36 × 40 cm 
patří do červeného kontejneru.

NEVHAZUJTE

Velké elektro, nebezpečný odpad, spotřebiče se zbytky 
jídla, plasty, směsný odpad atd. patří na sběrný dvůr.

www.cervenekontejnery.cz www.asekol.cz/sberna-mista

Nový zákon o odpadech a co to pro nás znamená
V prosinci 2020 schválila vláda pana Babiše nový zákon o od-
padech, který změnil spoustu věcí. Prováděcí vyhláška byla 
vytvořena až v létě 2021 a od července byly známy i podklady 
pro to, jak má vypadat obecní vyhláška o odpadech. I tyto po-
kyny se měnily den po dni, protože zákonodárci některé body 
nedomysleli. Co tedy zákon přinesl:

• zavedl evidenci odpadu a povinné výkazy o tom, kolik 
odpadu vozí obec na skládky

• nepovoluje otevírání nových skládek a plánuje, že od-
pad, který nepůjde více vytřídit, bude likvidován ve 
spalovně

• ta „naše“ by měla být v Mělníku; 
ještě nestojí, nejsou vybudovány 
ani překladiště odpadu, apod., tj. 
ještě nějakou dobu budeme vozit 
odpad na skládky, jen za draho

• zavedl limity pro komunální od-
pad, tj. kg/trvale hlášeného oby-
vatele; když tyto limity překročí-
me, platíme dražší skládkovné

• pro letošní rok platí limit 200kg/
obyvatel (průměr města Pyšely 
za rok 2020 byl 246 kg/obyvatel); 
tento limit se bude každý rok 
snižovat

• na druhou stranu, každý rok se 
bude zvyšovat zvýšené skládkov-
né za nedodržení limitu

• a aby to bylo úplně spravedlivé, 
odpad chatařů nám ovlivňuje 
množství odpadu, ale chataři 
se nepočítají do počtu obyvatel, 
tj. zdražují odpad pro všechny 
ostatní (stejně tak nepřihlášení 
obyvatelé)

Pro Pyšely, kde je cca 500 chat a cca 
500 nepřihlášených, ale trvale bydlících 
obyvatel, to není dobrá zpráva. Zákon 
zároveň určil maximální sazbu poplatku 
za odpad a způsob určení této sazby; na 
to se podíváme podrobněji. 

Dosud měly obce dvě možnosti: 
místní poplatek dle trvale hlášené osoby 
nebo poplatek určený dle dříve platícího 
zákona o dopadech. Limit pro trvale hlá-
šenou osobu byl 1 000 Kč/rok. To nebylo 
spravedlivé, nijak to nezohledňovalo, 
zda domácnost třídí, jaký a kolik má 

odpadu, apod. Umožňovalo to, aby v domácnosti, kde nebyl 
nikdo hlášený, se platilo jen 1 000,- Kč za odpad, i když tam 
bydlela několika členná osoba.

V Pyšelích jsme už několik let využívali tehdy platný zákon 
o odpadech, který umožnil „rozpočítat“ skutečně vzniklé ná-
klady na odpad. V posledních dvou letech navíc jsme zavedli 
platbu vztaženou k velikosti nádoby, nikoliv k počtu lidí. To 
mohlo být motivační pro ty, kteří třídili nebo měli málo odpa-
du. Máme nádoby na komunál, bio, plast a papír v domácnos-
tech. Nyní zákon nabízí 4 možnosti:
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1. podle trvale hlášeného občana
2. podle kapacity „objednané“ nádoby
3. podle skutečně vyprodukované váhy odpadu
4. podle skutečně vyprodukovaného objemu odpadu

Bod 1 je nejméně administrativně náročný. Pro nás je krokem 
zpátky. Je vhodný spíše pro město s mnoha bytovými domy, 
kde se odpad nedá vztáhnout k jednotlivým domácnostem.

Bod 2 je prakticky to, co používáme nyní. Občan si vy-
bere, jak velkou nádobu na odpad potřebuje, a tu platí.

Body 3 a 4 nejsou dnes prakticky využitelné. Technika 
svozových firem toto neumožňuje dostatečně prokazatelně. 
Za tyto dva typy se navíc platí zpětně, což přináší další velké 
náklady na administrativu (nemluvě o problému s nezaplace-
nými pohledávkami).

Vybrali jsme tedy bod 2 – dle kapacity. Nový zákon říká, 
že občan platí pouze za komunální odpad. Dosud jsme na-
bízeli 3 varianty: jen komunál, jen bio, zvýhodněné komu-
nál + bio, v kombinacích dle velikosti nádoby na komunál 
a na bio; plast a papír v domácnostech byl v ceně. Od roku 
2022 platíte pouze za komunál. Můžete si vybrat ze tří veli-
kostí nádob: 80 litrů, 120 litrů, 240 litrů. Pro bytové domy 
nebo stanoviště pro chaty budou i kontejnery 1100 litrů. 
Bioodpad, stejně jako plast a papír, máte v ceně platby za 
komunál.

Cena za litr odpadu je daná vyhláškou, cenu předpoklá-
dáme ve výši 1, – Kč/litr nádoby. Cena se počítá podle počtu 
svozů za rok. My svážíme 2× za měsíc, tj. 26× za rok, cena 
tedy bude 1 × 26 × velikost nádoby. Přepočítali jsme všechny 
nemovitosti, jaké mají nádoby, apod. – cca 45 % domácností 
ušetří. Chataři, kteří nosili odpad do kontejnerů, ušetří nejvíc. 
Zákon pamatuje i na občany, kteří nemovitost nevyužívají, 
nebo majitele rekreačních nemovitostí. Každý majitel nemo-

vitosti si tedy buď zvolí velikost nádoby na odpad, nebo platí 
paušální částku ve výši 720 Kč/rok (1 Kč × minimální základ 
daný zákonem 60 litrů × 12 měsíců). Výsledné ceny ročního 
poplatku dle velikosti nádob na komunální odpad:

80 litrů  2.080 Kč 
120 litrů  3.120 Kč
240 litrů  6.240 Kč
bez nádoby   720 Kč

Logika státu je taková, že pokud někdo „vyrobí“ 3× více 
komunálního odpadu, než někdo jiný, tak taky 3× tolik 
zaplatí. Stát předpokládá, že běžný odpad na 1 osobu na 
1 svoz je max. 60 litrů odpadu. Je na každém, jak moc 
odpadu vyrobí, jak moc bude třídit. Stát umožňuje „po-
kutovat“ ty, co neplatí, a to až trojnásobkem vyměřeného 
poplatku. Toto se týká zejména chatařů.

Nicméně stát počítá také s „kolektivní vinou“. Tj. ti, co 
netřídí, co generují nadměrné množství odpadu, co nejsou 
hlášeni k trvalému pobytu a uživatelé rekreačních nemovi-
tostí všem ostatním ovlivňují výslednou cenu skládkovné-
ho. Prosím, zamyslete se nad tím, jsme na jedné lodi.

V roce 2021 jsme limit 200 kg/hlášená osoba překročili 
už v říjnu. Od té doby máme o 300 Kč/t dražší skládkovné.

Věříme, že tlak obcí na vládu přinese odstranění alespoň 
některých nedostatků zákona, zejména započítání tzv. ekvi-
valentní osoby (tj. majitele nemovitostí bez obyvatel a maji-
tele rekreačních nemovitostí).

V některých obcích přistupují k poplatku za odpad jako 
k politickému rozhodnutí (tj. náklady na likvidaci odpadu 
doplácí z rozpočtových příjmů). Někde výrazně zvýšili daň 
z nemovitých věcí, aby nemuseli zdražovat poplatek.

Držíme se „praxe řádného hospodáře“. Platit přiměřeně 
tomu, kolik odpadu vygeneruji, je motivační a spravedlivější. 

PYŠELY

UZAVŘENÍ KOMPOSTÁRNY

OD 8. 12. 2021 KOMPOSTÁRNA UZAVŘENA 

POPLATKY V ROCE 2022

Od 31. 1. 2022 bude možné platit veškeré poplatky na pokladně MěÚ nebo převodem na účet.  
Nové prohlášení o odpadech je třeba zaslat do 14. 1. 2022, naleznete jej na webu města Pyšely.

 

POPLATEK ZA KOMUNÁLNÍ ODPAD
č.účtu: 50032-320 111 359 / 0800
v.s.: na vyžádání emailem

Při platbě převodem je třeba si na pokladně MěÚ vyzvednout znám-
ky na popelnice. Platnost stávajících známek je do konce února 2022.

POPLATKY PSI 
č.ú.: 320 111 359 / 0800
v.s.: na vyžádání emailem

POPLATKY HŘBITOV
č.ú.: 320 111 359 / 0800
v.s.: na vyžádání emailem
Končí-li vám desetiletá nájemní smlouva, bude vám zaslána nová.
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Termíny vývozů všech nádob do domácností na rok 2022
komunál bioodpad plast 240l papír 240l

leden   4.    18. 25. 24. 25.
únor   1.    15. 22. 28. 22.
březen 1.   15.   29. 8.    22.  28. 22.
duben            12.    26. 5.   12.   19.   26. 25. 26.
květen            10.    24. 3.   10.   17.   24.   31. 23. 24.
červen  7.      21. 7.    14.   21.   28.           27.  28.
červenec  5.     19. 5.   12.   19.   26. 25. 26.
srpen 2.    16.    30. 2.   9.  16.  23.   30. 22. 23.
září 13.    27. 6.  13.  20.   27. 26. 27.
říjen  11.    25. 4.  11.  18.  25. 24. 25.
listopad   8.     22. 1.   8.  15.  22.   29. 28. 22.
prosinec   6.     20. 6. 26. 27.
plast  240 l  vždy v pondělí  1 x měsíčně                         NEVYVEZENÁ NÁDOBA
papír  240 l  vždy v úterý  1  x měsíčně                       volejte Call Centrum:
bioodpad každé úterý  493 647 701
směsný komunální odpad  vždy v úterý 1 x 14 dní 

Návrh textu článku pro média 2021:

Ochrana životního prostředí je pro obec Pyšely prioritou

V loňském roce občané obce odevzdali k recyklaci 652,74 kg vysloužilých 
elektrozařízení

Život bez elektrospotřebičů si v dnešní době lze jen těžko představit. Obklopují nás a staly se 
součástí našich každodenních činností. Obsahují však množství materiálů, které pocházejí 
z neobnovitelných zdrojů. Jejich těžbou je významně zatěžováno životní prostředí. Na zajištění 
sběru a recyklace vysloužilých elektrozařízení spolupracuje naše obec s kolektivním systémem 
ASEKOL. Občané obce pečlivě využívají k jejich odevzdávání sběrné dvory a červené 
kontejnery společnosti. Správná recyklace výrobků totiž přináší významnou úlevu životnímu 
prostředí. Jakým rozsahem naše společnost přispěla k lepšímu životnímu prostředí, se 
dozvídáme z environmentálního vyúčtování zpracovaného společností ASEKOL. Díky 
zodpovědné recyklaci vznikají úspory ve spotřebě elektrické energie, primárních surovin, ropy, 
vody, okyselování prostředí a produkci skleníkových plynů.

Z certifikátu environmentálního vyúčtování, který vyčísluje přínos zpětného odběru k ochraně přírody, 
vyplývá, že občané naší obce v loňském roce vytřídili elektrozařízení, která ušetřila 10,48 MWh 
elektřiny, 699,74 litrů ropy, 71,84 m3 vody a 0,39 tun primárních surovin. Navíc jsme snížili emise 
skleníkových plynů o 2,67 tun CO2 ekv., (který zapříčiňuje okyselování prostředí) o 41,92 kg.

Že každý kus vytříděného elektra se počítá, nám ukazuje například již 100 vytříděných notebooků, 
které uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny pro rodinu žijící 
v bytu. A za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří ropa, která by stačila na výrobu benzínu 
pro cestu z Prahy do Paříže. Děkujeme všem, kterým není životní prostředí lhostejné a tříděním 
elektrozařízení pozitivně přispívají k ochraně přírody.

Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – Life 
Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní 
systém ASEKOL zajišťuje.

Návrh textu článku pro média 2021:

Ochrana životního prostředí je pro obec Pyšely prioritou

V loňském roce občané obce odevzdali k recyklaci 652,74 kg vysloužilých 
elektrozařízení

Život bez elektrospotřebičů si v dnešní době lze jen těžko představit. Obklopují nás a staly se 
součástí našich každodenních činností. Obsahují však množství materiálů, které pocházejí 
z neobnovitelných zdrojů. Jejich těžbou je významně zatěžováno životní prostředí. Na zajištění 
sběru a recyklace vysloužilých elektrozařízení spolupracuje naše obec s kolektivním systémem 
ASEKOL. Občané obce pečlivě využívají k jejich odevzdávání sběrné dvory a červené 
kontejnery společnosti. Správná recyklace výrobků totiž přináší významnou úlevu životnímu 
prostředí. Jakým rozsahem naše společnost přispěla k lepšímu životnímu prostředí, se 
dozvídáme z environmentálního vyúčtování zpracovaného společností ASEKOL. Díky 
zodpovědné recyklaci vznikají úspory ve spotřebě elektrické energie, primárních surovin, ropy, 
vody, okyselování prostředí a produkci skleníkových plynů.

Z certifikátu environmentálního vyúčtování, který vyčísluje přínos zpětného odběru k ochraně přírody, 
vyplývá, že občané naší obce v loňském roce vytřídili elektrozařízení, která ušetřila 10,48 MWh 
elektřiny, 699,74 litrů ropy, 71,84 m3 vody a 0,39 tun primárních surovin. Navíc jsme snížili emise 
skleníkových plynů o 2,67 tun CO2 ekv., (který zapříčiňuje okyselování prostředí) o 41,92 kg.

Že každý kus vytříděného elektra se počítá, nám ukazuje například již 100 vytříděných notebooků, 
které uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny pro rodinu žijící 
v bytu. A za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří ropa, která by stačila na výrobu benzínu 
pro cestu z Prahy do Paříže. Děkujeme všem, kterým není životní prostředí lhostejné a tříděním 
elektrozařízení pozitivně přispívají k ochraně přírody.

Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – Life 
Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní 
systém ASEKOL zajišťuje.
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Vyhláška o slušném chování
Opakují se žádosti o vytvoření vyhlášky na to či ono, podle toho, co kdo zase provedl nebo čím nazlobil sousedy. Častý 
argument provinilce je „není na to vyhláška“, případně „nevěděl jsem, že...“.

Ano, platí, že „co není zakázáno, to je dovoleno“. Takže můžeme po vzoru vlády zakázat adventní trh, ale nezakázat far-
mářský trh. Můžeme povolit dělat oheň na buřty, ale zakázat pálit listí. Můžeme zakázat sekat trávu v sobotu od 11,33 hod 
do 14,12 hodin. Můžeme zakázat pít alkohol na veřejnosti a čurat u kostela. Můžeme pořídit městskou policii, která bude 
chodit a kontrolovat dodržování. Za peníze za strážníka bychom sice mohli vybudovat každý rok malé hřiště, ale což. 
Nebo si můžeme říct, co jsou pravidla slušného chování a vysvětlit je do velmi podrobného seznamu. 

Ideální stav Krušná realita

• Auto parkuji zásadně na svém pozemku, případně na 
místě vyhrazeném pro parkování; v takovém případě 
pouze po nezbytně dlouhou dobu.

• Mám 4 auta, postavím je na náměstí, protože domů se 
mi vejde jenom jedno.

• Nechci si ničit trávník na svém pozemku nebo se mi ne-
chce otvírat vrata, parkuji na náměstí, na návsi, na „vol-
ném“ pozemku u cesty, na chodníku, na ulici, na trávníku 
souseda, na pozemku v lese, na poli nebo si „vykopu 
záliv“ do pozemku souseda a parkuji tam.

• Mám služební auto, které se mi nevejde domů, dám ho 
na náměstí.

• Zdržím se chování rušícího hlukem, zápachem o víken-
dech, svátcích a ve večerních hodinách.

• Cirkulárka i sekačka nejlépe zní v sobotu v podvečer, ať 
všichni ví, že se neflákám.

• Odpad odhazuji do nádob k tomu určených nebo na 
sběrný dvůr, dodržuji pokyny pro třídění odpadu.

• Nádoby na odpad mám umístěné na vlastním pozemku.

• Biodopad vyvezu do lesa nebo na pole, oni už si s tím 
poradí.

• Ty staré skříně z půdy dám vedle kontejneru, ať se město 
stará, přece se s tím nepovezu přes celé město.

• Odpad z domácnosti zaváži do igelitové tašky a hodím 
do koše na křižovatce v zaječicích, přece nebudu platit 
větší popelnici.

• Ten starý záchod se bude dobře vyjímat v kontejneru na 
bio; zničilo to drtičku? No to není moje starost.

• Popelnicím je nejlíp na chodníku pod okny sousedky, jen 
ať všichni vidí, že třídím.

Protože je častý argument „nevěděl jsem, že ...“, vyrobíme názorný komiks na toto téma. Vykopávám tedy základní principy 
slušného chování a prosím o komentáře o příkladech nevhodného chování, třeba se nám povede pokrýt všechny varianty.

Dodržuj povolenou rychlost v obci, 
jakož i ostatní dopravní předpisy. 
Parkuj na svém nebo na místech 
k tomu určených.
Uklízej po svém psovi, po obci jej 
voď na vodítku.

Neodhazuj na ulicích odpadky. 
Třiď odpad.
Neruš soused hlukem ani zápachem, 
nehulákej, nepouštěj hudbu nahlas, 
dodržuj noční klid.

Snaž se přispět k lepšímu vzhledu 
své obce a bezprostředního okolí.
Neplýtvej pitnou vodou.
Nepal zahradní odpad.
Nenič veřejnou zeleň ani vybavení.

Těším se (?!) na vaše návrhy. Posílejte do konce ledna na email starostapysely.cz, případně nechte v Infocentru.
Pokud mezi vámi je zdatný karikaturista, uvítáme spolupráci.

Štěpánka Bednářová
Starostka
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Končí jedna éra...

Paní Zdena Srnská, dlouholetá duše pyšelského muzea, 
se rozhodla předat správu někomu mladšímu.

Paní Srnské děkujeme za roky trpělivé a mravenčí 
práce při vedení muzea a sbírání a správě exponátů, 
zejména z historie města Pyšely. Přejeme i pevné zdraví 
do dalších let a věříme, že nám pomůže s předáním 
všech pokladů.

Jako první necháme odbornou firmu naskenovat 
všechny obrazové a tiskové materiály. Postupně zpracu-
jeme i fyzické exponáty. Plánujeme nechat naskenovat 
i kroniky města, školy a spolků, které o to budou mít 
zájem.

Paní Srnská, slibujeme, že se vaše poklady neztratí!

Štěpánka Bednářová
Starostka
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Měření rychlosti na Nové Vsi.

Od 9.4.2021 máme v provozu úsekový radar pro měření 
rychlosti na Nové Vsi. Úspěšně se podařilo zakončit roční 
anabázi od přípravy a žádosti o posouzení lokalit vhodných 
pro umístění tohoto měření, až po samotnou montáž a zku-

šební provoz. V Pyšelích bylo vytipováno celkem 5 lokalit 
a po projednání s  policii nám byla schválena k osazení ra-
daru prozatím jedna, v Ladově ulici. Hlavní myšlenkou bylo 
zpomalit rychlost v těchto ulicích na 50 km/h.

Radar máme na základě 
smlouvy propůjčen od 
Městské policie v Benešově 
a přestupky řeší Město Be-
nešov. Město Pyšely platí 
pouze náklady na provoz – 
elektrickou energii. 
Za duben bylo na tom-
to radaru zaznamenáno 
79 přestupků, za květen 
95 a do října dalších 178. 
Nejvyšší naměřená rych-
lost v tomto období byla 
85 km/h. V únoru 2020 při 
statickém měření zde byla 
dokonce naměřena rychlost 
108 km/h. 
Dle informací z Nové Vsi se 
nasazení úsekového měření 
vyplatilo a rychlost projíž-
dějících vozidel se znatelně 
snížila. Radar tak plní pre-
vetivní účinky. To bylo naší 
hlavní myšlenkou a důvo-
dem osazení radaru. 

Jan Kostrhoun   
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Svatohubertská mše v Pyšelích.
Patron myslivců, svatý Hubert měl svá-
tek 3. listopadu. Pyšelští myslivci tento 
rok stáli před úkolem konat Svatohu-
bertskou mši na počest svého patrona 
již po třinácté. V kostele Povýšení sv. 
Kříže tentokrát 30 října, byla členy mys-
liveckého sdružení připravena mše, kte-
rou jak je pravidlem celebruje R. D. Pa-
vel A. Porochnavec ECLJ. Protože sám 
je aktivní myslivec, při celebrování jeho 
podání liturgických textů je neformální, 
lidské a pochopitelné i pro účastníky 
neznalých liturgie.

Jeho zdůraznění myslivecké etiky, ko-
nání dobra při provozování práva mys-
livosti, platí nejen pro myslivce, ale i pro 
všechny, kteří se v přírodě pohybují. Pro 
celý rámec mše je dále charakteristický 
doprovod tria Benešovské Horny.

Vlastní mši ještě předcházelo ve 14:00 myslivecké odpo-
ledne. Pro veřejnost byly představeny trofeje, zvěře jelení, 
dančí, černé zvěře s doprovodným odborným výkladem. 
Podobně byly představeny i lovecky použitelní psi, s popi-
sem jejich práce při loveckých akcích v honitbě.

Samostatnou částí bylo představení sokolníka, chovatele 
loveckých dravců. Přednáška a představení výcviku jedno-
ho z dravců bylo pro všechny účastníky, zejména pro dět-
skou část přijata s velkým zaujetím a silným zážitkem.

V průběhu odpoledne jednotlivé části uvádělo již zmi-
ňované trio Benešovské Horny, které svou hrou rámovali 
celý průběh Svatohubertské mše i konečné rozloučení před 
kostelem. 

Podle ohlasu zúčastněných byla jubilejní Svatohubertská 
mše opravdovou oslavou tradic české myslivosti a MS Py-
šely.

Pro všechny účastníky, nejen pro členy MS Pyšely, byl 
večer nezapomenutelným zážitkem. Poděkování patří 
všem, kteří se účastnili organizace celého večera. 
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Mateřská škola – první krůčky

První školkové dny jsou již za námi. Jakpak se daří našim 
novým dětem, pro které byla školka úplně novou zkuše-
ností?Máme radost, daří se jim dobře. Velkou zásluhu na 
tom mají i jejich rodiče, protože si udělali čas a umožnili 
dětem postupný a pomalý nástup do školky. Byli trpěliví, 
chápající a laskaví….

Přesně tak, jak to každé z nich potřebovalo. Teď už jsou 
slzičky minulostí a děti jsou spokojené. Poznají svou znač-
ku,hrají si, tvoří, zpívají, cvičí, malují a především jsou 
kamarádi, co se každý den těší do školky. A to je pro nás 
všechny moc dobrá zpráva :-) !

Od ledna 2022 se těšíme na nové děti a jejich rodiče, ti 
všichni budou mít možnost nastoupit do nové školky,kterou 
se nám daří postupně zprovoznit a dovybavit.

Těšíme se i na nové paní učitelky, na nové paní kuchařky 
a paní, které se budou starat, aby u nás bylo čisto a útulno.

Děti ve třídách a s nimi smích, zábava, radost

Máme před sebou mnohá očekávání a nejistoty. Nevíme 
jak se bude situace vyvíjet, možná se i trochu bojíme….
děti naštěstí žijí teď a tady. Roušky v obchodech, ve vlaku, 
v autobusu, na dospělých kolem sebe‘, berou jako součást 
své reality, ve školce je zatím nosit nemusí a na mytí rukou 
si snadno zvyknou. Hlavní pro ně je, že se všichni potkávají 
s kamarády, s učitelkami a ostatními ve školce, které mají 
rády .A v tom je pro nás jistá inspirace.

Proto s dětmi, i nadále, jezdíme plavat do benešovského 
bazénu, s lektory se zdokonalujeme v dopravní výcho-

vě,v poznávání přírody, pozvali jsme do školky zástupce 
Policie ČR z Benešova s policejním vozem, vystoupením 
jsme potěšili klienty v Alzheimer home v Pyšelích a na za-
čátku září jsme společně s ostatními přivítali i nové občán-
ky do Pyšel.

Milí čtenáři a čtenářky Pyšelských listů, přejeme nám 
všem příjemné a klidné Vánoce a hodně zdraví do nového 
roku 2022.

Ilona Kryzánková
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Vánoční výstava

Po loňském zrušení všech vánočních 
akcí, jsme se těšili, jak si to letos užijeme. 
Bohužel, covid řádí dál a hromadné se-
tkávání je opět zrušené.

Ale i tak se nám podařilo zahájit 
vánoční výstavu dekorací a výstavu 
k výročí 90 let od postavení velké školní 
budovy.

Celá instalace výstavy měla několik 
etap. První byla, aby si děti ve škole vy-
robily tabla, kterými se prezentuje každá 
třída. První stupeň vyrobil vánoční přá-
níčka. Další fáze byla toto všechno při-
dělat na závěsný systém. Vše se povedlo a prezentaci školy si 
můžete prohlédnout současně s vánočními dekoracemi. 

Výstava dekorací měla také přípravné fáze. Nejdříve byla 
schůzka, tam se řeklo, co se bude dělat a vyrábět a rozdělili 
se práce. Dalším úkolem bylo upéct velké množství perníků, 
které se 15. 11. začaly zdobit . Pod vedením zkušené perní-
kové odbornice Heleny Rödlové jsme se my méně zkušené 
pustili do zdobení (Jana Soprová, Maruška Kafková, Len-
ka Černá a Mirka Kocourková). Pak přišla další fáze. Do 
výstavní místnosti vše nanosit, nastěhovat, přidělat větve, 
nasadit stromky apod. Vše se podařilo a výstava byla 28. 11. 
zahájena.

Na výstavě je k vidění práce od dětí z Rodinného centra 
Zajíček, z 18. skautského oddílu v Pyšelích, keramika dětí 
z dětského domova a dětí ze základní školy z keramického 
kroužku pod vedením paní Andrei Vrabcové. Na výstavě 
jsou vystaveny šperky a ozdoby ze skla od dětí z kroužku, 
který je ve škole. Háčkované ozdoby, paličkované ozdoby, 
adventní věnce, perníkové ozdoby vánoční vesnička a mno-

ho dalšího je k vidění.
Vše se povedlo a myslím, že stojí za 

to se na výstavu přijít podívat. Každou 
adventní neděli od 15.00 hodin a v pro-
vozní době infocentra.

Velké poděkování patří všem, kdo se 
na výstavě podíleli ať přípravou nebo 
přinesením svých výrobků především 
Helena Rödlová, Jana Soprová, Marie 
Kafková a Lenka Černá. Poděkování si 
též zaslouží páni učitelé a paní učitelky 
ze základní školy a hlavně všichni, kdo 
se přišli nebo přijdou podívat.

Krásné adventní dny
Mirka Kocourková

Kulturní a informační centrum Pyšely
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Slavíme 90 let nové 
budovy školy

Bylo to tehdy důležité rozhodnutí a stavba vyrostla 
rychle, budova školy byla moc pěkná. U příležitosti 
otevření nové budovy školy se konala velká sláva.

Nyní po devadesáti letech od dostavby ty ku-
latiny oslavujeme. Doba nepřeje setkávání, takže 
trochu jinak, bezkontaktně. Připravili jsme, mimo 
jiné, školní výstavu na městském úřadě v zaseda-
cích místnostech. Základ výstavy vytvořily děti 
pod vedením pedagogů a tomu odpovídá výsle-
dek. Ocitnete pod vládou všech možných barev, 
fotografií, myšlenek, vzpomínek, jmen, vtipů i váž-
ných zamyšlení. Díla dětí jsme vystavili tak, aby 
návštěvník prošel všechny ročníky školy v jedné 
místnosti. V té druhé místnosti jsou zaznamená-
ny faktické události v letech od postavení budovy 
v roce 1931 po rok 2021. K tomuto konceptu jsme 
dodali vánoční ladění a různé atributy, jež se vzta-
hují k učitelství a Vánocům.

Školní výstavu jsme tvořili na podzim roku 
2021, kdy nastal kolotoč prezenční a distanční 
výuky. Dovoluji si zde poděkovat paní ředitelce 
Mileně Práškové, pedagogům a panu školníkovi 
Jiřímu Balcarovi za vysoké pracovní nasazení.

PaedDr. Ilona Vaculíková



 18 PYŠELSKÉ LISTY 4/2021

Z historie pyšelské školy

Pyšely a jejich škola mají společné mimo jiné to, že nevíme, kam 
až vlastně sahá jejich historie. Pyšely jsou písemně doloženy až 
k roku 1295, škola k roku 1680, obě však existovaly už dávno 
předtím. V privilegiu Leopolda I. z r. 1703 se píše, že byly kdysi 
městem. Kdy to bylo, lze odhadnout. Sotva ve středověku, kdy 
byly rozděleny mezi několik majitelů. S největší pravděpodobností 
v období, kdy patřily Karlu Mračskému z Dubé. Tento šlechtic, 
který držel Pyšely v letech 1577 až 1623, byl natolik významný, že 
by pro něj neměl být problém vymoci jejich povýšení minimálně 
na městečko. V té době bylo u nás školství natolik rozšířené, že 
městečko bez školy si lze jen těžko představit. Písemné doklady 
o tom však nemáme a následující třicetiletá válka přinesla pokles 
Pyšel na pouhou ves.

Vraťme se k roku 1680. Tehdy je jako zdejší učitel uváděn 
Adam Khaml Nyzmburský. Po něm následovali Josef Pokorný 
(1685), Štěpán František Krška Českotřebovský (1690), Václav 
Ignác Šop (do r. 1699) a Jan Studený (asi do r. 1713). Jejich vedlejší 
povinností bylo muzicírování v kostele a zvonění. Vedle nich 
působili ještě vychovatelé a učitelé na zámku. Ti se věnovali vý-
chově a vzdělávání dětí majitelů panství případně jeho vyšších 
hodnostářů. 

Učitelé měli sice zajištěn plat od vrchnosti, ten však nebyl velký 
a velká nebyla ani jejich společenská prestiž. Učitel byl podřízen 
faráři, který od něho musel přijmout vyznání víry katolické, jinak 
nesměl učit. Učební osnovy byly prosté – čtení, psaní, trochu po-
čtů, náboženství a zpěv, případně hra na housle. Z vyučovacích 
pomůcek byla nejvíce používána metla.

V 18. stol. jsou jako zdejší učitelé doloženi Vojtěch Studený 
(do r. 1720), Jan Horník (do r. 1733), František Živný (do r. 1751) 
a František Bernardin. Ten zde působil rovnou čtyřicet let (1751 
až 1791). Zažil tedy reformy Marie Terezie i Josefa II., hlavně 
zavedení povinné školní docházky. Tolik teorie. V praxi to zna-

menalo postavit školy tam, kde ještě nebyly, 
vychovat nové učitele a vytisknout učebnice. 
Navíc mnozí rodiče pouštěli děti do školy jen 
neradi, protože jim tím ubývali pomocníci 
v domácnosti a v hospodářství. Takže ze 103 
dětí, které měly navštěvovat zdejší školu, jich 
pravidelně docházelo jen 46.

Ještě déle než František Bernardin vedl 
zdejší školu Jan Barták. Na odpočinek odešel 
až v r. 1839, tedy po 48 letech. Za něho v r. 
1820 vyrostla nová školní budova na náměs-
tí, dnešní sídlo Městského úřadu. Do zdejší 
školy chodily děti nejen z Pyšel, ale také ze 
17 přiškolených obcí. Celkem už jich bylo ke 
dvěma stům, takže pan učitel už nutně potře-
boval pomocníka. Ze zdejších podučitelů vy-
nikl Václav Vávra, který se stal Bartákovým 
nástupcem a jako řídící učitel zde působil do 
r. 1873. Po něm zde působil do r. 1879 jeho 
syn Emanuel.

A dětí utěšeně přibývalo. K 1. lednu 1884 
dosáhl jejich počet maxima – 603 žáci. Na-

štěstí v témž roce byla otevřena nová škola na Křiváčku, takže zde 
ubyly děti z Babic, Barochova, Gabrhel, Malešína a Vavřetic. I tak 
jich do zdejší školy docházelo přes 450. V témž roce 1884 získala 
pyšelská škola druhou budovu. Od místního velkostatku byl kou-
pen dlouhý přízemní objekt proti faře, který je dnes začleněn do 
nové školní budovy. V té době zde byl řídícím učitelem František 
Dražil, který tu působil od r. 1880 do r. 1904, kdy podlehl epide-
mii tyfu. Za jeho nástupce, Richarda Doležala, byla dokončena 
stavba Útulku sv. Josefa, takže do zdejší školy přibyli početní 
„útuláci“.

V 19. stol. existovala v Pyšelích ještě jedna škola – pro děti 
místních Židů. Byla umístěna na Košíku v budově tehdejší syna-
gogy. Zanikla patrně ještě před vznikem republiky. Objekt byl 
potom využit pro Ústav pro výcvik policejních psů.

Nelehký život za první světové války zasáhl všechny včetně 
školy. Občas se nevyučovalo kvůli nedostatku paliva, horší byly 
epidemie – na počátku války spalničky, na konci tzv. španělská 
chřipka. Mezi lidmi, kteří byli oslabeni hladověním v době války, 
si i zde vyžádala řadu obětí.

Pyšelská škola byla tehdy pětitřídní. V r. 1923 odešel na odpo-
činek řídící učitel Richard Doležal. Správu školy po něm převzal 
František Drastil. V té době byly do škol zavedeny nové předměty 
(např. občanská nauka), změnil se i denní režim. Začalo se vyučo-
vat od 8 hod. (dosud od 8.30 hod.), prázdniny se oproti původní-
mu termínu (od 15.7. do 15.9.) posunuly o 14 dní dříve.

Významným rokem v dějinách pyšelské školy byl rok 1931, kdy 
se začalo se stavbou nové školní budovy. Stavba proběhla velmi 
rychle. S úpravou terénu se začalo v dubnu, už 25. října byla nová 
škola slavnostně otevřena. Pyšely se tak konečně dočkaly moder-
ní, dobře vybavené školy, která svému účelu slouží dodnes.

PhDr. Jiří Chvojka

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Klidný advent ve škole
Přiblížil se adventní čas. Doba, kdy 
bychom se měli alespoň na chvilku 
zastavit, vyzdobit si své domovy, roz-
myslet, čím potěšíme své nejbližší, 
provonět domovy vánočním cukro-
vím. Na adventních věncích již září 
první svíčka.

Čas – Vánoce – zastavení se třeba 
na krásné výstavě. Právě taková je 
u nás v Pyšelích. Chtěla bych touto 
cestou poděkovat nejen zaměstnan-
cům obce Pyšely, kteří odvedli obrov-
ský kus práce, ale i dětem a především 
svým kolegům, kteří se na této vá-
noční výstavě podíleli a přiložili ruku 
k dílu i v době, kdy třídy padají do 
karantény, ředitel školy se svým zá-
stupcem trasují za hygieniky, přepisují 
sáhodlouhé tabulky, které bychom 
mohli vygenerovat ze školní matriky, 
odesílají do sytému KHS i do sběru 
dat. Každý den stejně. Naše tabulky 
údajně nevyhovují, a tak se opět vše 
každým dnem přepisuje do podoby 
tabulek jiných. Velkou pomocnicí je 
i paní hospodářka, která nám pomá-
há. 

Třídy padají do karantény, chybí 
většina pedagogů, vychovatelky, asis-
tenti, děvčata na úklid, pan recepční. 

Škola se však nezastavila a snažíme 
se všichni společně fungovat. Výuka 
je někde distanční, jinde prezenční 
a mnohdy hybridní. Náročné nejen na 
výuku, ale zejména na přípravu, která 
nám denně zabere i 2 hodiny příprav 
na 1 hodinu vyučovací na druhý den. 
Když padne tma, svítí se nejen v na-
šich domovech, ale i v oknech školy. 
Zástupů za nemocné kolegy přibývá, 
a tak je potřeba dopsat suplování 
i dozory, odvolat plánované akce, 
pročíst zprávy z datových stránek, 
vypsat základní údaje z metodických 
pokynů, které pravidelně dostáváme 
ve večerních hodinách a dále zasílá-
me třídním učitelům a na web školy. 
Platí samozřejmě již od rána. K tomu 
všemu je potřeba připravit formuláře 
pro žádost o OČR, potvrzení, kdo je 
pozitivní, kdo negativní…

Poslední týdny jsou stejné, pořád 
dokola mapujeme, trasujeme, učíme, 
opravujeme, zajišťujeme.

Takový byl i tento týden. Pondělní 
ráno jsme odstartovali pěkně zostra. 
Pravidelné testování žáků neočkova-
ných, žáků, kteří nejsou v ochranné 
lhůtě 180 dní po prodělané nemoci 
nebo mají aktuální PCR test. Někteří 

rodiče se dotazují, proč chce škola 
tyto informace? Výše je naše odpověď. 
Musíme testovat jen některé. Zde bych 
chtěla poděkovat i zřizovateli, který 
nám poskytl finanční prostředky na 
testy pro zaměstnance školy. Ty nám 
stát přikázal, ale nezajistil a přitom je 
důležité udržet chod školy a zároveň 
mapovat i zaměstnance. V karanténě 
se ocitlo najednou i 16 zaměstnanců.

Kolegové, jejichž nemoc jim dovolí 
vyučovat distančně, často vysílají ze 
svých domovů. Vyčerpaní, unavení. 
Moc bych si přála, aby jim co nejdříve 
sloužilo pevné zdraví a mohli jsme se 
společně vídat ve škole.

Každý večer tak přemýšlím, kdo mi 
ve škole zůstal? Nezapomněli jsme na 
někoho, něco? Naše pracovní doba je 
15hodinová. Dnes si ale můžeme říci: 
,,Tak zase zítra.“

Pojďme se ale vrátit k adventnímu 
času. Přeji všem nejen za vedení ško-
ly, ale i za všechny její zaměstnance 
a děti pevné zdraví, hodně sil a trpě-
livosti nejen v boji s nemocí, ale i ve 
vztazích mezi sebou navzájem. Užijme 
si krásné a pohodové Vánoce.

Mgr. Milena Prášková

ŠKOLA A ŠKOLKA

Jak si žijeme v druhých třídách
Drakiáda 

Je říjen, čas pouštění draků. Počasí nám moc nepřeje, 
ale děti jsou vybavené krásně barevnými draky. Jdeme na 
Loretu. Někteří draci se vznášejí ve vzduchu hned, jiní než 
vzlétnou, potrápí se ve vysoké trávě. Děti jsou ale nadšené, 
dovádějí a jejich rozzářené oči říkají: „To nemá chybu.“

Beseda nad knihou 

V říjnu jsme ve druhých třídách přivítali spisovatelku 
Sabrinu D. Harrisovou, která nám představila svou knihu 
„Princezna bez vlásků“. Výtěžek z prodeje knih putuje na 
výrobu paruk z pravých vlásků pro děti, které trpí Alopecií 
nebo ztrátou vlasů po onkologické léčbě. 

Tímto bychom chtěli poděkovat panu T. Taliánovi, kte-
rý zakoupil knihy pro všechny děti z druhých tříd, a tím 

přispěl nemalou částkou na výrobu těchto paruk pro těžce 
nemocné děti. DĚKUJEME! 
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Václavky rostou

Jak se říká: Kreativitě se meze nekladou a změna je život, 
tak i my učitelé jsme se tento rok domluvili na malé změně. 
Každý rok, v rámci možností, organizujeme podzimní akci 
Běh václavek. Tento rok jsme udělali malou změnu. Učitelé 
prvního stupně se domluvili, že místo běhu bychom zorga-
nizovali akci jménem Pochod václavek. Děti si, jako každý 
rok, vyrobily nádherné václavky v podobě klobouků, má-
vátek, které se jim opravdu povedly. Po první hodině jsme 
se všichni seřadili před školou a v plné parádě se vybrali na 
módní václavkovou prohlídku městem. Byl to zážitek ne 
jenom pro prvňáčky, ale také pro druhé třídy, které se díky 
minuloročním opatřením nemohli této akce účastnit. Jsme 

rádi, že nám tato akce vyšla a že i obyvate-
lé Pyšel mohli vidět, že když se spojí fan-
tazie všech dětí a učitelů, vznikne hezký 
projekt, který se stane, doufám, každoroč-
ním rituálem. 

Etické dílny: Jak se chránit v nebezpeč-
ných situacích

Pomocí maňáskové postavy Arnošta a scé-
nek se děti učily, jak se zachovat v různých 
nebezpečných situacích.

Monika Bakešová
Eva Rezková

Jak vykouzlit dětský úsměv… Stačí pár vlásků

Jsou věci na světě, které nás všechny 
sbližují. Jsou to věci špatné, jsou to 
věci dobré. Naštěstí ty dobré věci stále 
i v dnešní době převládají a jednou ta-
kovou dobrou věcí je ochota pomáhat. 
Někdy stačí opravdu jen málo, pár 
vlásků… Základní škola T. G. Ma-
saryka Pyšely přivítala spisovatelku, 
paní Sabrinu D. Harris, která mimo 
jiné své knihy, napsala také knížku 
Princezna bez vlásků, a poutavým 
vyprávěním ji představila dětem. Jak 
už sám název napovídá, tato pohád-
ková kniha není ledajaká, tato kniha 
pomáhá všem dětem, které v rámci 
své nemoci (např. leukemie, alope-
cie atp.) přišly o své vlásky. S faktem 
přijít o vlasy se těžce smiřuje dospělý 
člověk, natož dítě. Ale existuje řeše-
ní, které ZŠ Pyšely ráda podpořila. 
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Existují paruky z pravých vlasů. Ano, jsou velmi drahé, ano, protože na ta-
kovou paruku je potřeba velké množství pravých vlasů. Pokud nemáme tu 
možnost darovat vlastní vlasy, můžeme si třeba zakoupit knihu Princezna 
bez vlásků, jejíž poloviční výtěžek jde právě na výrobu paruk pro nemocné 
děti. Je možné i zakoupit knihu a věnovat ji v rámci tohoto projektu spoje-
ného s nadačním fondem Nové Háro nemocným dětem. Potom pomáháte 
vlastně dvakrát. ZŠ Pyšely takto pomohla. Stačí jen málo a navíc dostanete 
krásný certifikát, jako poděkování. Kéž bychom měli všichni takový certi-
fikát doma, nemyslíte!?

Odkazy: https://noveharo.cz/, https://www.dumpribehu.cz/

Bc. Kristina Valterová,
třídní učitelka 4.B, ZŠ Pyšely

Ve školních lavicích v době „ učitele 
národů“

V hodinách vlastivědy pracujeme často formou skupinové výuky, která 
rozvíjí u žáků schopnost spolupráce. Tuto činnost jsme pro získání poznat-
ků podpořili samostatným projektem. Tento projekt byl věnován J.A. Ko-
menskému a školní docházce v 17. století a počátku století nadcházejícího. 
V praxi jsme vyzkoušeli také psaní husím brkem. Dílo se dařilo a nás to 
moc bavilo.

Portrét J.A. Komenského nás provází učebnami již od prvního ročníku, 
ale ten osobitý v podání Terezky a doplněný textem Sofinky, nám „učitele 
národů“ přibližuje ještě více.

Věřím, že moudrost jeho ducha se nám již z našich myslí nikdy nevytratí.
„Život je cesta, jež vede postupně z minu-

losti přes přítomnost a stále přichází k novým 
a neznámým místům, věcem a osobám.“ (J.A. 
Komenský, Jedno potřebné)

Žáci V. třídy a třídní učitelka
J. Bartošová

https://noveharo.cz/
https://www.dumpribehu.cz/
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Výlet do Terezína

V říjnu 2021 jsme se s 8. a 9. třídou 
vypravili na poznávací výlet do Tere-
zína, kde jsme prošli a prohlédli si věz-
nici gestapa v Malé pevnosti, židovské 
ghetto v Hlavní pevnosti a krematori-
um ghetta.

V kině Malé pevnosti jsme shlédli 
zlomek dochovaného dobového pro-
pagandistického filmu natočeného pro 
západní svět nazvaný Führer daroval 
Židům město, který lživě ukazoval 
šťastný, pestrý a spokojený život samo-
správného židovského města. Z filmu 
se zachovalo asi jen 20 minut.

V místním obchůdku jsme si pak 
mohli zakoupit drobné upomínkové 
předměty.

VeTa

Pražský hrad – výuka jinak
Pro naši „výuku jinak“ jsme vybrali 
trochu magické datum 11. 11. 2021. 
V tento den naši žáci navštívili za do-
provodu svých učitelů Pražský hrad.

Během komentované prohlídky si 
žáci pátého ročníku, šestých a sed-
mých ročníků zopakovali učivo z ho-
din vlastivědy a dějepisu na místě, kde 
pobýval kníže Bořivoj, svatý Václav, 
Jan Lucemburský, Karel IV. a také 
Rudolf II., Marie Terezie a mnoho 
dalších osobností.

Ve společnosti příjemných prů-
vodkyň si ve skupinkách prošli čtyři 
nádvoří, vstoupili do interiérů ka-
tedrály sv. Víta a původního králov-
ského paláce. Při posezení a dalším 
výkladu v Basilice sv. Jiří nasáli atmo-
sféru dob dávných. Závěrem si všichni 
samostatně prohlédli domečky ve 
Zlaté uličce.

Naši žáci byli tímto programem 
nadšeni a odnesli si mnoho příjem-
ných zážitků a také pochvalu od 

paní průvodkyně za vzorné chování 
a znalosti, které prokázali při jejím 
výkladu.

Věříme, že se nám i v budoucnu 
podaří podobné akce uskutečnit 
a obohatit školní výuku (jak napsal 
J.A. Komenský ve Velké didaktice), 

o poznání dějepisné, nejkrásnější části 
vzdělání a takřka oko celého života. 
Komenský si také přál, aby naši žáci 
nebyli neznalí všech těch pamětihod-
ných činů a výroků minulosti, které 
vešly ve známost…

Mgr. Jitka Bartošová

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Kariéra a budoucnost dětí – nejsou to jen slova
Kariéra žáků vycházejících z 9. tříd, to 
je téma, které je pro ZŠ Pyšely velmi 
důležité. Děti sice opouští ZŠ, ale to 
neznamená, že budoucnost už je pouze 
na nich, na rodičích a zákonných zá-
stupcích.

A právě proto má ZŠ Pyšely mož-
nost kariérového poradenství, které 
vede paní učitelka Eliška Pilátová. Paní 
Mgr. Pilátová působí na ZŠ Pyšely od 
začátku tohoto školního roku a ve své 
profesi byla oceněna např. Národní 
cenou kariérového poradenství za rok 
2019 (Centrum Euroguidance). 

Centrum kariérového poradenství 
na naší škole nabízí mnoho možnos-
tí, jak se na své budoucí povolání už 
v 8. třídě začít připravovat. Jak se pro 
správné povolání rozhodnout a kterým 
směrem se vydat!?

Ano, je to tak, už v osmé třídě pro-
bíhá skupinové kariérové poradenství 
a v 9. třídě následně probíhá poraden-
ství individuální. Pro tyto účely byla 
paní učitelkou Pilátovou založena při 
ZŠ Pyšely i virtuální Učebna kariéro-
vého poradenství. 

Napadá-li vás otázka výběru vhod-
ných testů v návaznosti na povolání, 

případně výběr vhodné střední školy, 
i v tomto případě je kariérová poradna 
k dispozici. Jsou testy a testy…, vždy 
je nejdůležitější komunikace mezi dí-
tětem, rodičem, zákonným zástupcem 
a učitelem. To vše má ZŠ Pyšely na pa-
měti. Proto i rodiče a zákonní zástupci 
jsou ve škole vítáni v rámci spolupráce 
kariérní cesty. Můžete pohovořit s dět-
mi o tom, jaká byla vaše cesta pracov-
ním životem. 

Na webových stránkách ZŠ Pyšely 
najdete v sekci škola – kariérové pora-
denství všechny základní informace.

Pojďme společně podpořit děti v je-
jich volbě dalšího vzdělávání. Vždyť 
právě ony jsou naší budoucností, bu-
doucností celé naší planety!

Bc. Kristina Valterová

ŠKOLA A ŠKOLKA

Andělé a čerti ve škole
Ležím nemocná doma, i to se pančelkám občas stává, 
a myslím na tu svou třídu. Letos asi Mikuláš, andělé 
a čerti nepřijdou. Zdá se mi, že budou muset být v ka-
ranténě. Škoda, tohle pololetí je chudé na radovánky, 
přemítám. Píp! Copak mi do toho mobilu přišlo? Hod-
ná kolegyně ze školy mi píše a posílá fotku: podívej, 
přišli! Ale Mikuláš je opravdu nemocný. Dětem to ne-
vadí, užívají si chvíle brblání a rachocení řetězů, anděl-
ky obcházejí třídou a jsou tak krásné, klidné a hodné, 
rozdávají pamlsky a uklidňují čerty. Po odchodu 
honem do darovaného sáčku, mňam, to je dobrot! Ale 
co to? Jejda, tady kus černého uhlí, hm, tak to se budu 
muset polepšit. To budeš muset…

PaedDr. Ilona Vaculíková
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Poděkování
Vánoční strom, který zdobí pyšelské náměstí, darovali 
manželé Pavel a Dita Pufka z Vysoké Lhoty osada 
Jericho. Krásný stříbrňák je ozdoben v národních 
barvách. Moc Vám děkujeme. 
Adventní věnec, který nesmí chybět, je opět z dílny 
Věry Pařízkové, a je nádherný. 
Věruško, děkujeme!

PYŠELY

Očkování proti COVID-19
Centrální rezervační systém – Registrace na očkování – Zadání tel. čísla (mzcr.cz)

V Infocentru Vám rádi poradíme i Vás zaregistrujeme do Centrálního rezervačního systému k očkování proti 
COVID-19 do očkovacích center.

Pro registraci potřebujete následující údaje:
- kartičku zdravotní pojišťovny      - adresa bydliště

- svoje telefonní číslo (abychom Vás mohli dále kontaktovat o termínu očkování)

Pokud budete mít o tuto službu zájem, prosíme volejte na tel.č. 725 851 866 nebo osobně 
v Infocentru.

Milí čtenáři knihovny a návštěvníci 
infocentra v Pyšelích,

děkuji Vám všem, že navštěvujete pyšelskou knihovnu 
a zapůjčujete si knihy všech žánrů. Moc chválím děti, 
jejich počet se opravdu zvýšil a je radost dívat se, jak si 
s chutí vybírají knihy, které si budou číst. Moc mne tato 
setkávání těší. 
Přeji Vám všem krásné svátky, hodně zdraví, štěstí, kli-
du a pohody. 
Budu se na Vás těšit při různých kulturních setkání 
nebo v naší knihovně v roce 2022.

Mirka Kocourková

Provozní doba o svátcích
Knihovna a Infocentrum

23.12. 2021 – 2.1. 2022
ZAVŘENO

https://registrace.mzcr.cz/?vaccineround=3
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
BLAHOPŘEJEME JUBILANTŮM NAŠEHO MĚSTA

paní Stanislava Benešová
pan Václav Žížala

paní Eva Čechová
paní Jana Klánová

pan Pavel Kleňha
paní Vlasta Plátková

Připojujeme se k jistě dlouhé řadě gratulantů s přáním pevného zdraví, hodně štěstí,
pohody a spokojenosti do dalších let života.

VÍTÁME NOVÉ OBČÁNKY NAŠEHO MĚSTA
Adam Holzer
Kristián Kuda
Amálie Dobrá

Adéla Skotnicová
Jan Sedlák

Samuel Nohejl

Ondřej Sedlář
Adam Novák

Ella Ester Blažková

Gratulujeme k této krásné události, přejeme hodně štěstí, lásky a pohody.

Krameruis by měl radost 
Ve středu 6. října, v rámci Týdne 
knihoven, se ve Středočeské vědec-
ké knihovně v Kladně uskutečnil 
již 9. ročník slavnostního ocenění 
Středočeský Kramerius. Tento 
titul získávají dobrovolní knihov-
níci a knihovnice z pěti regionů 
Středočeského kraje. Ty nejlepší 
neprofesionální knihovny nejsou 
pouze tradičními půjčovnami 
knih, ale stávají se kulturními stře-
disky rozvíjejícími komunitní život 
v obci (tolik oficiální text z webu 
Středočeského kraje).

Cenu Kramerius za rok 2020 
získala naše Mirka Kocourková 
a její knihovna. Mirka 

systematicky vybudovala dětský 
oddíl knihovny, průběžně 
doplňuje knižní novinky, 
spolupracuje s benešovskou 
knihovnou a jejím výměnným 
fondem. Pamatuje si, co má kdo 
rád, co už četl a co z nových knih 
by se mu mohlo líbit. 

Kromě knih je knihovna sidlem 
i místního okrašlovacího spolku 
a místního infocentra.

Mirce a její knihovně gratulu-
jeme! 

Štěpánka Bednářová, 
starostka
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Draci na kopci
se slétli v neděli 17. října. Po roční pře-
stávce to bylo moc prima odpoledne. 
Pravda, že moc nefoukalo, ale i tak 
jsme si to všichni užili s odpolední ká-
vičkou a moučníkem.

Děti si odnesly diplom a sladkou 
odměnu, kterou věnovala Točená zmr-
zlina Pod školou. Děkujeme!

Díky, že jste přišli!
Za rok na shledanou u tradičního 

pouštění draků na Loretě.

Mirka Kocourková 
Kulturní a informační centrum Pyšely

SMS InfoKanál 
Milí spoluobčané,
Městský úřad rozesílá SMS zprávy 
o důležitých informací. Včasná 
informovanost občanů se již ně-
kolikrát ukázala jako naprosto 
nezbytná zejména při komunikaci 
v krizových situacích, jako jsou 
např. krizová situace s pitnou vo-
dou, zahájení svozu bioodpadu, 
oprava a uzavření komunikací 
apod.
Pokud nejste registrovaní a chcete, 
aby Vám SMS zprávy přicházeli, 
nahlaste své telefonní číslo, adresu 
a budete zařazeni do systému.
Rozesílané zprávy si Vás najdou 
prakticky kdekoli, což je vhodné 
i pro ty, kteří trávíte většinu dne 
mimo bydliště.
To samé je se zasíláním emailů 
z Infocentra. Pokud máte zájem 
o informace z MěÚ, sportu, kultu-
ry. Napište email na infocentrum@
pysely.cz svou adresu a budete zařa-
zeni do databáze.
Děkujeme za spolupráci.

Kulturní a informační centrum

Pyšelský kalendář 2022 zakoupíte v Infocentru 
a v trafice za 30,- Kč od 10. 12. 2021.

PYŠELY

2022

mailto:infocentrum@pysely.cz
mailto:infocentrum@pysely.cz
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LÉKAŘI
Dopis matky, aneb jak na kovida 

„Dobré ráno pane doktore, Alenky půlka třídy je covidová. Vůbec nerozumím 
systému, který tam je nastavený, každopádně ona stále chodí do školy. Nejedeme 
na víkend ani k babičce a dědovi. Mám strach. Minulý týden byla na PCR testech, 
jelikož jsme měli rodinnou oslavu. Byli jsme na Elišce v divadle. Byla negativní. 
Příští týden má 3 x závody, budu ji muset zase nechat testovat. Na více PCR testů 
bohužel nemá nárok. Je možné nějak získat žádanku, nebo to mám nechat být? 
Jinak si stěžuje na dušnost na kole.... Díky za Váš názor. Karla B.“

V červnu roku 2020 jsem se zdravotní 
sestrou Leonou publikovali článek 
s názvem „Co tě nezabije, to tě posílí“. 
Vyjádřili jsme v něm naději, že hrozící 
kovidovou pandemii silně ovlivní až 
vysoká proočkovanost populace. Po 

roce a půl, což je historicky rekordní 
doba, máme vakcínu v pyšelské ordi-
naci a již očkujeme. Na výše zveřejněný 
dopis maminky lze odpovědět jedině: 
„Dobrý den maminko, k vyřešení Va-
šich starostí a strachu Vám nabízím 

obě dcery očkovat. Vím, že je jim již 
více jak 12 let. Objednat je na první 
dávku můžete přes oficiální stránky 
města Pyšely https://www.survio.com/
survey/d/F8R9S2F8G5A4G4L9T nebo 
přímo u zdravotní sestřičky Leony na 
telefonu 323 647 431. 
Pevně věříme, že zdravý rozum rodičů 
zvítězí a dcerky k očkování přijdou.

Leona Síbrtová a MUDr. Pavel Biskup 
ordinace PLDD

Pyšely 640

RUAH stále pomáhá
Adventní čas je doba poklidu a očekávání Vánoc. Strávit 
společné chvíle s rodinou bývá to nejcennější. Některé ro-
diny, ale prožívají velmi náročné období a starají se doma 
o těžce nemocného blízkého. RUAH o.p.s. za sebou bude 
mít brzy již 10-ti leté působení na Benešovsku a právě 
v takových situacích pomáhá. Pečujeme o nemocné, kteří 
trpí nevyléčitelnou nemocí a chtějí poslední etapu života 
strávit doma se svojí rodinou. Pomáháme rodinám, kte-
rým záleží na tom, aby jejich babička nebo děda nemuseli 
být v pobytových zařízeních, ale mohli stáří prožít doma. 
Usnadňujeme jim tak péči, aby mohli oni sami chodit do 
práce a zvládat chod domácnosti. 

Ani v této výjimečné době, kdy celý svět zasáhla pande-
mie Covidu-19, jsme ani na chvíli nepřestali pracovat a na-
plňovali jsme naše poslání. Chceme poděkovat všem našim 
příznivcům a dárcům, díky kterým jsme tu dál pro všech-

ny, kteří nás potřebují. Více se o nás dočtete na www.ruah.
cz nebo nás sledujte na Facebooku. Od 1. ledna 2022 nás na-
jdete na naší nové adrese RUAH, Křižíkova 2158, Benešov.

Hana Sochůrková
project manager RUAH o. p. s.

MUDr. Hana Šustrová
praktický lékař pro dospělé Pyšely

očkování proti COVID – 19
Prosím pacienty, 

aby se telefonicky registrovali.

323 604 400, 777 652 244

MUDr. Hana Šustrová

DOVOLENÁ
MUDr. Hana Šustrová

23.12 – 31.12.2021

MUDr. Pavel Biskup
praktický lékař pro děti a dorost Pyšely

23. 12., 30. 12., 31. 12., 
NEORDINUJE

https://www.survio.com/survey/d/F8R9S2F8G5A4G4L9T
https://www.survio.com/survey/d/F8R9S2F8G5A4G4L9T
http://www.ruah.cz
http://www.ruah.cz
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BOROVÁ LHOTA
Kulinářské odpoledne – „Bůčkobraní“

Posvícení v říjnu na Borové Lhotě proběhlo opět 
s tradiční kulinářskou soutěží a přehlídkou dobrých 
bůčků. Své chutné kuchařské výrobky přinášeli 
k posouzení a ochutnání nejen obyvatelé Borové 
Lhoty, ale i chataři a také občané z Pyšel a Městečka. 
Všichni byli na závěr oceněni za snahu a dobré bů-
čky vkusným sádrovým bůčkem na stužce a k tomu 
ještě něco dobrého k jídlu.

Po celé odpoledne hráli k dobré náladě „Pyšelští 
buráci“, točilo se pivečko, pekly se bramboráky ke 
kávě a k dobrému pití upekly místní hospodyňky 
sladké kremrole i bochánky a perník. Organizátoři 
vynaložili dosti práce s přípravou stolů, lavic, stavby 
stanů a celého prostředí na nově upravené návsi, 
aby tak od prvního „Koláčobraní“ v roce 2013 či 
posledního „Palačinkobraní“ se stále něco vtipného 
pořádalo. Letos tedy přišlo na řadu něco od masa – 

vepřové. Toto je asi nejoblíbenější na českém stole. 
To se potvrdilo i na přinesených tácech s pečeným 
bůčkem, buď již dušeným nebo nadívaným se zele-
ninou a nebo v guláši.

Uspořádat pro své spoluobčany takovou akci 
určitě není lehká záležitost, ale když se vydaří, 
všichni i přespolní se dobře pobaví. Je z toho dobrý 
pocit pro všechny, co k sobotnímu posvícenskému 
„bůčkování“ přispěli.

Bohumila Nádvorníková

Foto: Jitka Dohnalová
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

ZajKov je tu pro nás
Osadní výbor Zaječice a Kovářovice (OV ZajKov) se schází každý měsíc na jednání 
v zaječické hospůdce Oksford, kam za námi mohou přijít naši sousedé s novými 
podněty a nápady.

Osadní výbor je opět kompletní! V září 
jsme přišli o dva členy a byli jsme při-
praveni OV ZajKov rozpustit. Nakonec 
se nám dostalo podpory jak od paní 
starostky, tak od vás – občanů Zaječic 
a Kovářovic. Děkujeme všem, kteří 
nás přišli 5. října podpořit na schůzi 
v Oksfordu. Zároveň se k nám přidala 
Věra Sadecká – naše nová předsedky-
ně, Martina Bartošová, Alena Daňková 
a Pavel Michalík. V rozšířené sestavě 
jsme se rovnou pustili do práce.

Co nás teď „pálí“ nejvíc, kromě 
úpravy rychlosti v určitých úsecích 

obce a autobusového spojení, je odpad. 
I přesto, že jsme zajistili betonové koše, 
se při procházce ZajKovem stále setká-
váme s nepořádkem, zejména papírky 
od hašlerek. A z koše na křižovatce 
ulice Hlavní a Pod Chytárnou si někdo 
udělal koš na domovní odpad, ve kte-
rém se rády přehrabují kočky… Ne-
zbývá než se tentokrát rozloučit větou: 
„Jaké si to uděláme, takové to máme.“

Za OV ZajKov Martina Bartošová, 
Zaječice

Pokud chcete pravidelně dostávat 
zprávy z osadního výboru, napište 
na ovzajkov@gmail.com. Na ten-
to e-mail můžete také posílat své 
nápady a podněty, případně je mů-
žete hodit na papíře do schránek 
u vitrín v Zaječicích a Kovářovicích 
označených logem osadního výbo-
ru. Sledujte nás i na facebooku:  
@ovzajkov.

Dětské hřiště v Zaječicích

Díky úsilí paní Kateřiny Hladíkové a jejího manžela se bu-
duje dětské hřiště v Zaječicích. Hřiště je umístěno na místě 
původního z roku cca 2010. 

Nechali jsme zkontrolovat stav původních prvků techni-
kem, některé byly dále využitelné, některé nikoliv. V prosto-
ru hřiště navíc přibyl kryt nové studny.

Paní Hladíková vybrala z katalogů prvky a dojednala 
firmu, která navíc starší prvky renovovala. Pan Hladík zajis-
til zemní práce a řídí i ostatní technické aktivity, nyní jsou 
osazeny herní prvky a už mohly být hotové i dokončovací 
práce, ale zasáhlo počasí.

Sokol Zaječice prostřednictvím sbírky od občanů dal do-
hromady 83.500 Kč, které nyní daruje městu Pyšely. Město 

z těchto peněz uhradí většinu herních prvků, také uhradí 
zbývajících cca 60.000 Kč za část prvků, kačírek a podobné 
náklady. Na jaře dovybavíme košem na odpadky a lavičkou 
a cedulí s provozním řádem.

Se Sokolem Zaječice je domluvena změna v nájemní 
smlouvě. Prostor dětského hřiště bude vyjmut ze smlouvy 
a o hřiště se bude starat město Pyšely, tj. zajišťovat revize, 
údržbu, apod.

Vybudovat dětské hřiště a dotáhnout do konce je časově 
nesmírně náročná záležitost. Moc děkujeme manželům 
Hladíkovým a všem, kteří pomohli nebo pomohou, i všem, 
co přispěli finančně. 

Štěpánka Bednářová
starostka

mailto:ovzajkov@gmail.com
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
Podivné cedule v ZajKově: Co znamenají?
Je možné, že se během zimního období setkáte v okolí Zaječic a Kovářovic 
s podivnými cedulemi (viz obrázek). Jejich význam je jednoduchý: budou 
označovat místa, kde se místní lyžařský oddíl Sokola Zaječice pokouší vy-
tvořit stopy pro běžkaře. Doufáme, že to všichni pochopí a na těch několik 
málo dnů, co zde míváme sníh, na Chytárně a na polích a loukách u Ko-
vářovic omezí své nelyžařské aktivity. A třeba vezmou běžky a přijdou si 
s námi a s dětmi také zalyžovat.

Věřte totiž, že udělat kloudnou lyžařskou stopu není v našich podmín-
kách vůbec žádná legrace. Potýkáme se nejen s nedostatkem sněhu, ale také 
nemáme na úpravu stop žádnou drahou profi techniku. Disponujeme pouze 
na koleně vykovaným stopovačem a historickým sněžným skútrem z obdo-
bí někdejšího SSSR.

Chtěli bychom využít této příležitosti také k tomu, abychom vás sezná-
mili s pravidly pohybu v lyžařských stopách. Vězte, že to nejsou žádná naše 
vymyšlená pravidla – jedná se obecně platný konsenzus, který se vám může 
hodit i kdekoli jinde na horách.

Děkujeme za pochopení a ohleduplnost a těšíme se, že vás potkáme ve 
stopě!

Za lyžařský oddíl SKI Zaječice
Vláďa Douda, předseda

Pravidla pohybu v běžkařských stopách
• Berte ohled na ostatní, vzájemnou ohleduplností předejdete většině případných nepříjemných situací.
• V upravených stopách jezděte vpravo, podobně jako na silnici.
• Je-li proříznuta jen jedna stopa a zbytek trati je upraven pro bruslaře, má přednost lyžař jedoucí vpravo, bez 

ohledu na to, jede-li z kopce nebo do kopce.
• Pokud je upravena pouze jedna stopa (úprava skútrem, bez pruhu pro bruslaře), přednost má lyžař, který jede 

z kopce.
• Vzájemné předjíždění lyžařů je povoleno z obou stran. Předjížděný není povinen uvolnit stopu pro rychlejšího 

lyžaře, předjíždějící by měl upozornit předjížděného o svém záměru.
• Při předjíždění držte hole těsně u těla, zabráníte tak případnému zranění.
• Při sjezdu z kopce nezapomeňte zvážit své lyžařské dovednosti, dodržujte bezpečnou vzdálenost od ostatních 

lyžařů, v nepřehledném terénu se pohybujte se zvýšenou opatrností.
• Zastavíte-li nebo spadnete, uvolněte stopu ostatním.
• Ocitnete-li se u nehody jiného lyžaře, poskytněte mu dle svých schopností první pomoc.
• Dodržujte prostor pro bruslení, neničte stopu.
• Na lyžařské tratě nevoďte psy! Těžko předvídatelné chování zvířat může být velmi nebezpečné pro lyžaře ve 

stopě i pro vaše čtyřnohé miláčky samotné.
• Ve stopách se pohybujte jen s připnutými lyžemi. Pěší chodci volte jinou cestu, není-li zbytí, pohybujte se 

mimo upravenou trasu – prošlapaná stopa velmi znepříjemní cestu všem lyžařům.
• Na trase i v okolí udržujte pořádek, pro sebe i pro ostatní.
• Provozovatel  běžecké tratě je oprávněn v krajním případě vyloučit osoby, které porušují pravidla chování ve 

stopě a zásady slušného a kultivovaného chování k ostatním, z užívání tratí, popřípadě je předat ke stíhání pro 
přestupek podle zákona č. 200/1990 Sb. V našich podmínkách ZajKova přitom není možné uplatňovat právo 
na vstup či volný průchod přes tyto pozemky dle zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody a krajiny, neboť se 
většinou jedná o pozemky ve vlastnictví fyzických osob, kde je čistě na jejich uvážení, zda vůbec někoho na své 
pozemky pustí. (Lyžařský oddíl SKI Zaječice je na tvorbě stop s majiteli nebo nájemci pozemků předem do-
hodnutý.)
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Zprávy ze Sokola Zaječice

Úbytek slunečního svitu lehce poznamenal mimosportovní 
činnost Sokola Zaječice, nicméně s blížícím se koncem roku 
můžeme konstatovat, že spoustu práce jsme odvedli, za což 
všem členům patří velký dík. Běžnou agendou nebudeme 
čtenáře Pyšelských listů nudit, poděkovat Městu Pyšely za 
přislíbený příspěvek na provoz však musíme: děkujeme! 
Další dotace řešíme, plány na investice do hřiště nejen fot-
balového, ale také víceúčelového máme, tak snad se během 
příštího roku posuneme zase o kus dál a podaří se nám vy-
tvořit další prostor pro sportování široké veřejnosti.

Nejen sportem živ je Sokol, a tak jestli koronavirus dá, 
sejdeme se při Maškarním plese sportovců, který zatím 
plánujeme na sobotu 29. ledna 2022 v Oksfordu. A protože 
Sokol je živ hlavně tím sportem, podívejme se na uplynulý 
čtvrtrok podrobněji.

Fotbal muži: Nad 
fotbalem na vesnicích 
se dlouhodobě smráká. 
Fotbalové týmy mizí, fot-
balistů ubývá, s dětmi se 
mnohde vůbec nepracuje. 
Covid přispěl k ještě vět-
šímu urychlení procesu 
a mnohé zápasy podzimu 
se vůbec neodehrály. 
Týmy se prostě nesešly. 
O to víc jsme u nás v Za-
ječicích rádi, že jdeme 
trochu proti proudu. 
Hráčů v „A“ týmu přibylo 
nejen díky přespolním, 
ale zabudovali jsme i nové 
hráče ze Zaječic. A díky 
bohu za ně! Po dvou se-
zónách-nesezónách, kdy 
nás kosilo jedno zranění 
za druhým a z dvaceti 
aktivních hráčů jsme 
dali dohromady sotva 
jedenáctku... Těžko říci, 
jestli šlo o souhru náhod, či se podepsal půlroční výpadek 
jakéhokoliv pohybu. I proto byly výsledky dospělých jako 
na houpačce. Jeden víkend jsme uhráli cenné body v derby 
s Pyšely či v Jírovicích, a pak se vše prošustrovalo s celky ze 
dna tabulky. Škoda. Přes to všechno je z toho nakonec pěk-
né šesté místo ve 3. třídě, jedno z nejlepších umístění v his-
torii místního fotbalu. Velkým dílem k tomu přispělo i naše 
nezaměnitelné hřiště, a hlavně fanoušci, kterých u nás chodí 

v rámci soutěže asi nejvíce a dokážou nás podpořit za každé 
situace. Díky všem a snad se uvidíme ve zdraví na jaře při 
všech plánovaných zápasech.

Fotbal děti: Přátelé, podzimní sezona je za námi! Velice 
musíme pochválit starší přípravku, která je spojená s týmem 
SK Pyšely, kde pod vedením zkušeného trenéra Ondřeje 
Juska ovládla ve své kategorii perfektní první místo. Dívčí 
tým starších žákyň sehrál mnoho vyrovnaných utkání proti 
silným chlapeckým týmům, avšak ani jednou na výhru ne-
dosáhly, tudíž skončily v tabulce na posledním místě. Přesto 
nikdo nemůže říct holkám nic špatného, protože hrát proti 
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ZAJEČICKÁ SLECHNA

Neřikám to ráda, ale musim vás pochválit. Za mojí přítomnosti v tom vašem ZajKově sem se totiž tentokrát nic moc ne-
doslechla. No tak něco jo, ale nechci s tim bejt už trapná, tak snad ani nezmínim, co už sem tu vomílala několikrát. Ane-
bo jo, páč pojmenovat ulici, co vod Senohrab navazuje na Hlavní, Hlavní, to je teda terno! Bych chtěla bejt hlas v navigaci 
a radit něco jako „sjeďte z hlavní Hlavní na Hlavní a jeďte po hlavní, dokud se Hlavní nezmění v Pyšelskou“… No nic, co 
ste si, to ste si, hlavně že zas vládne v ušákově klid, mír a sníh. A dyž sme u toho sněhu, tak vám přeju, ať je ho habaděj, 
páč sem se doslechla, že lyžníci maj vosky v pozoru a stopy budou jedna báseň. Hlavně jim je pak neničte, páč pak bych 
se mohla doslechnout slova, který se doslechnout nechci ani za živýho sněhuláka. Jo, a abych nezapomněla: vo Vánocích 
hlavně klid v duších a na Silvestra v uších! Tak se mějte, držte se a slyšíme se v novym roce, no ne?

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

klukům je opravdu těžké, a navíc naše dívky reprezentují 
OFS Benešov svojí účasti na výběrových turnajích, kde ob-
sazují první místa. Velkou radost nám udělal také projekt 
UEFA Disney Playmakers, kterého se zúčastnilo celkem 22 
dívek ve věku 4 až 6 let – na jaro máme připraveno druhé 
kolo UEFA Disney Playmakers a pevně věříme, že se nám 
podaří obsadit plnou kapacitu 30 dívek. Všem hráčkám 
a hráčům přejeme krásné prožití vánočních svátků.

Florbal: Florbalový kroužek v pyšelské tělocvičně pokra-
čuje i přes nepřízeň situace. Všichni jsme rádi, že legislativa 
umožňuje sportovat homogenním skupinám dětí do 20 
osob bez nějakých omezení. Děti se na kroužku velmi baví, 
a především u těch nejmenších je vidět, jak zlepšují své flor-

balové dovednosti. Florbalový turnaj základních škol byl 
sice zrušený, věříme však, že na jaře bude další.

Běh na lyžích: Kdo by ještě v listopadu vsadil na to, že 
v předvečer Mikulášské nadílky vyrazí Jarda Vejmelka po-
prvé do stopy, byl by nejspíš zbaven svéprávnosti. Nicméně 
zatím počasí sněhu přeje, a tak (aniž bychom to chtěli za-

křiknout) věříme, že letos nejen lyžaři ze SKI Zaječice na-
šoupou pořádnou dávku kilometrů i na okruzích lyžařského 
areálu ZajKov na Chytárně. Nová výbava je na cestě, první 
společné mazání proběhlo v pátek 10. prosince v Oksfordu, 
Buran chytá na první dobrou a stopovač už se třese, až se 
zase zakousne do sněhu. Již brzy prověříme kvalitu letní 
přípravy a věříme, že letos budou naši lyžníci a lyžnice hájit 
barvy Sokola Zaječice ještě lépe, než kdy předtím. Přečtěte 
si také náš článek o tom, co vás čeká u stop na Chytárně 
a v Kovářovicích, přijďte si užít do stop s námi a SKOL!

Sportovní střelci: Nejnovější oddíl Sokola Zaječice zahá-
jil činnost sportovně-střeleckým odpolednem pro dospělé 
i děti od 10 let na střelnici Vlašim. O možnostech zapojení 
do jeho činnosti vás budeme pravidelně informovat.

Informace o dění v Sokolu Zaječice naleznete na 
www.sokolzajecice.cz 

nebo na Facebooku (@sokolzajecice).

První štace: Pyšely. V neděli 26. září hostila zaječická rovina zápas 
podzimu, ne-li desetiletí. Je to tak, derby Zaječice versus Pyšely. Legenda 
praví, že první místní derby se odehrálo v roce 1761 s dýní místo míče. Co 
však víme jistě, že naposledy se Pyšely představily v Zaječicích v září roku 
2011 a utkání skončilo remízou 1:1. V oné sezóně se pak Zaječice porouče-
ly o patro níže a devět let trvalo, než se vyškrábaly do stejné soutěže za 
městským rivalem. Loňský plánovaný zápas odpískala korona, letos to ale 
vyšlo a bylo to veliké. Poprvé se totiž hrálo nejen o body, ale i o tradiční 
Putovní pohár města Pyšely! Atmosféra byla fantastická, výsledek oproti 
dosud poslednímu nabobtnal na 2:2, a tak o dočasném držiteli trofeje 
rozhodl přátelský penaltový rozstřel. Kolik kol se kopalo, už si nikdo nepa-
matuje, nicméně těsně před západem slunce rozhodli v kanonádě ve svůj 
prospěch hosté. Gratulujeme, nicméně příště si půjdeme nejen pro ty body 
za vítězství my! Foto: archiv Sokola Zaječice

http://www.sokolzajecice.cz
https://www.facebook.com/sokolzajecice/
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

Zaječická sázečka

My kluci, co spolu chodíme na kroužek DIVOČINA při 
Rodinném centru Zajíček jsme letos se špetkou dospělác-
ké pomoci dokázali vysadit jabloňové stromořadí. Máme 
z toho velkou radost, hodně jsme se naučili a rádi bychom 
inspirovali ostatní, proto o tom píšeme.

S plánem, že bychom mohli vysadit ovocné stromy u zvo-
ničky, která je kousek od RC Zajíček, přišla v lednu naše 
„divočinová šéfová“ Eva. Nenechali jsme se dlouho pře-
mlouvat, rovnou jsme se podívali do katastru nemovitostí, 
kdo je vlastníkem pozemku. Za vlastníkem jsme se během 
zimy vypravili s plánkem výsadby, našli jsme společnou 
řeč, bez které by to nešlo. Potom jsme se začali poohlížet po 
penězích, z kterých bychom výsadbu zaplatili. Na stromech 
peníze nerostou, to víme dobře, tak jsme sepsali žádost 
a poslali ji do Nadace VIA. Klaplo to! :)

V průběhu podzimu jsme měli čas 
sehnat stromy (staré odrůdy jabloní, 
konkrétně Matčino, Panenské české, 

Průsvitné letní, Boikovo a Landsberskou renetu, celkem 
14 stromů) a veškerý potřebný materiál. Až stromy jednou 
budou plodit, budou zde letní, podzimní i zimní jablka 
(„leštěnkám“ ze supermarketu, které projezdí do obchodu 
x-tisíc kilometrů, nefandíme, snad budou v krajině přibývat 
další ovocné stromy, které mají hodnotu pro krajinu i pro 
lidi). Volili jsme vysokokmeny, s kterými má Eva zkušenost 
z Velkopopovicka. Ve zdejší krajině je hodně mlsných daň-
ků a srnčí zvěře. Ta by si s nižšími stromky poradila raz dva. 

Den „D“

Na den „D“ neboli den výsaDby jsme se pilně připravovali. 
Dělali jsme pozvánky, rozvěšovali je, pozvali jsme znalce 
odrůd Ing. Vojtu Ptáčka, Ph.D., říká se mu pomolog. Ten 
přivezl cca 20 odrůd na výstavu a lidem, kteří si nějakou 
odrůdu přinesli, ji dokázal určit. Ochutnávala se jablka, kte-
rá zde jednou porostou. Pozvali jsme kapelu JINAN, stro-
mový název není náhodný :). Připravovali jsme také svoje 
obchůdky, ve kterých jsme prodávali např. křížaly a kompo-
ty na zimu, ručně vyráběné dřevěné i vymalované knoflíky 
aj. Byla to prostě velká jízda a lidí kolik přišlo! MRAKY! 
A všem děkujeme! 
Kdybyste nám chtěli přispět na péči o stromy a umístění 
bidélka pro dravce, máme založenou do konce roku dárcov-
skou kampaň díky Nadaci VIA:

www.darujme.cz/projekt/1205541#informace
Projekt byl podpořen Nadací VIA v programu Živá ko-

munita. Děkujeme!

Autoři článku: kluci z Divočiny – 
Vašík, Eliáš, Jáchym, Tonda, Maty, Fanda 

a Eva Šrailová, RC Zajíček

„Nejvíc mě bavilo prodávat.“
Vašík

„Bavilo mě sázení i opékání buřtů 
na ohni, nejhorší bylo mluvit před 
lidmi.“ 

Eliáš
„Bavilo mě sázení i oheň.“ 

Jáchym
„Moc se mi to líbilo.“ 

Tonda
„Bavilo mě sázení.“ 

Maty
„Líbilo se mi, že jsme prodávali pří-
rodní produkty.“ 

Fanda

https://www.darujme.cz/projekt/1205541
https://www.darujme.cz/projekt/1205541
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SKAUT

Jupíí, ještě jsme stihli výpravy

Na konci září se mladší i starší vlčata 
a světlušky vydali přespat do Týnce 
nad Sázavou, kde jim tamní skauti 
poskytli zázemí v podobě klubovny 
a pozemku okolo ní. Výprava trvala 
dva dny a zažili toho opravdu hodně. 
Nejdříve se z Čerčan vydali přes Krha-
nice do Týnce, cestou hráli spoustu her 
a předávali si i kolíček „Smraďoch“. Na 
ohni vařili oběd, opékali buřtíky, došli 
si pro poklad a zkoušeli Kimovu hru. 

Druhou víkendovou akci již zažili 
i malí benjamínci spolu se svými star-
šími kamarády, to když hledali klíče od 

Pevnosti Boyard – Zbořeného Kostelce. 
Tuto akci pořádalo středisko Kamenice 
a konečně mohli i pyšelští skauti zažít 
trošku legrace se skauty týneckého 
a kamenického oddílu. 

Poslední výprava už za chladnější-
ho, i když slunečného počasí, se nesla 
v duchu slavnostního předávání skaut-
ských šátků. Nejmladší benjamínci 
Plšíci se vydali do okolí Pyšel, zahráli 
si hry a potkali se s vlčaty a světluška-
mi. Ti se sešli již ráno, aby došli nejpr-
ve na zříceninu hradu Zlenice, kde si 
na ohni uvařili oběd, přečetli příběh 
Mauglího a zahráli hry a pak se vrátili 
procházkou do Pyšel. Slavnostní šát-
kování se konalo v krásném prostředí 
fary v Pyšelích a Plšíci si odtud odnesli 
oranžové šatky a starší děti šátky žlu-
té. Koncem listopadu se bohužel naše 
pravidelné setkávání přerušilo, u vlčat 
a světlušek probíhají online i osobní 
schůzky, benjamínkům předávají naše 
emailové pozdravy s úkoly jejich rodi-
če. Pevně doufáme, že se situace zlepší 
co nejdříve a budeme moci zase ven, 
což přejeme ze srdce i vám.

Martina Vlčková a Jitka Spálená, 
18. oddíl Pyšely
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SDH

Poděkování za nové vybavení pro hasiče Pyšely

Ke konci listopadu 2021 náš sbor dobrovolných hasičů Py-
šely přijal finanční dar od dětského doktora MUDr. Pavla 
Biskupa 10 000 Kč na pořízení nového technického vybave-
ní. Jelikož se jedná o dar od pana doktora, byla jasná volba 
pořídit nějaké vybavení pro první pomoc. Pořízena byla 

transportní plachta UltraSAVER XXL s nosností 700 kg 
a záchranářský batoh včetně veškerého vybavení pro první 
pomoc. Již v roce 2020 nám pan doktor poskytnul stejný 
finanční dar, za který byl pořízen páteřní rám Scoop Emer-
gency. Předlékařská pomoc nebo transport pacienta patří 
mezi běžné zásahy jednotek požární ochrany a takovéto vy-
bavení je pro nás opravdu přínosem. Tímto děkujeme panu 
doktorovi za dar a zájem takto nás podpořit v dovybavení.

V dubnu 2021 náš sbor dobrovolných hasičů Pyšely při-
jal finanční dar od Tomáše Taliána ve výši 40 000 Kč na 
pořízení vybavení pro jednotku. Jelikož i údržba vybavení 
je velmi důležitá, bylo rozhodnuto pořídit pračku a sušič-

ku prádla Electrolux, především pro údržbu zásahových 
obleků. Při této příležitosti nám město pořídilo nerezový 
dřez, stůl, ohřívač vody a byla členy sboru vytvořena nová 
technická místnost. Velmi se nám tím zjednodušila údržba 
veškerého vybavení, jako jsou dýchací přístroje, boty, lana, 
ale i motorové pily. Dále bylo z daru pořízeno Aku nářa-
dí Makita (vrtací kladivo, přímočará pila, úhlová bruska, 
vyhřívaná deka). Nářadí máme zařazeno ve výjezdu v na-

šem vozidle CAS 30 a již několikrát bylo použito. Poslední 
koupenou věcí byl ochranný oblek Sršeň určený proti bo-
davému hmyzu. Oblek zařazen do výjezdového vozidla byl 
letos několikrát použit při likvidaci bodavého hmyzu. Dě-
kujeme Tomášovi za nemalou finanční podporu.
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SDH
Jak bylo výše zmíněno, město Pyšely nám letos pořídilo 

vybavení do technické místnosti, ale i mimo jiné zásahovou 
obuv, zásahové obleky, zásahové kukly, proudnici na tuhá 
smáčedla a brodící kalhoty. V polovině prosince má do 
hasičské zbrojnice dorazit firma na výměnu oken v garáži 
a zadní straně budovy. Proto také děkujeme městu Pyšely za 
podporu činnosti jednotky a vážíme si skvělé spolupráce.

Díky této podpoře všech popsaných jsme zase o kousek 
blíže k profesionálnější pomoci pro obyvatele Pyšel i široké-
ho okolí.

Pilností a především mnoho věnovaného času sběrem že-
lezného šrotu a elektrozařízení si náš sbor mohl letos pořídit 
nový sekací traktor Stiga a nové stoly do zasedací místnosti. 
Díky traktoru se nám zrychlí údržba zahrady a nové stoly 
zase skvěle doplňují zrekonstruovanou zasedací místnost. 
Proto patří dík všem členům, že neváhají investovat finance 
sboru zpět do provozu hasičské zbrojnice.

S přáním hezkých svátků a nového roku za SDH Pyšely,
Jan Smutný

www.hasicipysely.cz
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NAŠI DOPISOVATELÉ
Dýňodlab 2021

Kozina řekl kdysi Lomikarovi: „Do 
roka a do dne“. I my jsme na podzim 
2019, nemajíce věšteckou kouli, predi-
kovali, že se další ročník Dýňodlabu 

uskuteční za 
zmíněné ča-
sové období. 
Ale chyba 
kovidové 
lávky, nako-
nec to bylo 
„Do dvou let 
a dvou týd-
nů“.

A tak se 
4.11. na dvoře 
Restaurace 
u Dobrotů 
uskutečnilo 

soutěžně-nesoutěžní klání, do kterého 
se zapojili dítka školou povinná, ale, 
a někdy až hlavně, dospělí. Akci po-
řádal již tradičně spolek 3P z.s. spolu 

s KRPŠ. A rozhodně bychom se ne-
obešli ani bez pomoci Mirky a Pavla 
Kocourkových i Města Pyšely. Oproti 
předchozím létům byla účast nižší, 
nadšení a kreativita však srovnatelná, 
ne-li vyšší.

Po vydlabání všech přítomných 
tykví zasedla, či lépe řečeno si stoupla 
Komise odborníků vzdělaných v oboru 
tykvoobrábění, aby rozhodla o vítězích 
v obligátních kategoriích o Nejstra-
šidelnější, Nejhezčejší a Nejveselejší 
Dýni. A měla velké potíže! Protože 
vybrat nejlepší výtvory mezi samými 
parádními kousky, to není jen tak 
(sami se můžete přesvědčit díky přilo-
žené fotodokumentaci). Po slovní pře-
střelce mezi členy Komise (pistole na-
štěstí zůstaly v šatně) nakonec vítězové 

zaječický nok a pyšelský vomrzlík u rybníka Kožený v Zaječicích.
Předpokládaný program:  PŘEDÁNÍ OBRAZU - PLAVÁNÍ - třes
rukou a nohou - výměna otužzkušeností - doplnění tekutin.
Vše dle aktuálních kovid podmínek. Přijďme všichni!

NOK & PYVO 18.12. v 15.00
předání svatého obrázku otužilců
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určeni byli. Ale jak veřejně zaznělo: 
„V této soutěži-nesoutěži není vítězů 
ani poražených, jsou jen obdivuhodní 
umělci s nožem a lžící. Bravo Vám!“

Po rozdání diplomů a drobných 
odměn (nebojte, dostalo se na všechny 
děti) jsme se nohou společnou a neroz-
dílnou přesunuli na náměstí, kdy byli 
výtvory opět rozsvíceny. Po cestě totiž 
většina svíček díky silnému větru zha-
sla, vydrželi pouze ty umělohmotné 
napájené monočlánky.

Když jsme se rozcházeli do svých do-
movů a/nebo do restauračního zařízení, 
objevila se ještě skupina domadlabačů, 
kteří doplnili naši sbírku tykví obecných 
na náměstí. Díky jim za to!

Nakonec je jedno, jestli někdo dlabal 
doma nebo na místě s námi. Důležitěj-
ší spíš je, že si to děti a snad i dospělí 
užili. A taky že, třeba i díky záložkám 
s mottem Dýňodlabu „Nebuď vyd-
labanej a čti“, nebudeme jako národ 
v budoucnu vydlabaní!

To nám všem za pořadatele přeje 
pidžíTEAM

P.S. 

Poděkování patří Tomášovi Kučerovi, 
že nám poskytl azyl pro rukodělnou 
tvorbu, též horkými i studenými nápoji 
nás zabezpečil, ba i něco chutného 
k zasycení nabídl. A to vše dobrovolně 
učinil, přestože měl z důvodů rekon-
strukce vlastně zavřeno.

NAŠI DOPISOVATELÉ

 

Firma GATO s r.o. 
Vidovice – Kunice 

 
Hledá technika 

pro montáže žaluzií a rolet  
venkovních i vnitřních 

 
Praha a Středočeský kraj 

 
                   Pracovní poměr hlavní, ŽL, 

dohoda o provedení práce. 
 

Zájemci se mohou hlásit   
na tel. č. 777038000 

 

 

Firma GATO s r.o. 
Vidovice – Kunice 

 
Hledá zaměstnance do výroby 

(venkovní rolety, žaluzie, sítě proti hmyzu) 
 

Jednosměnný provoz. 
 

                   Pracovní poměr hlavní, ŽL, 
dohoda o provedení práce. 

 
Zájemci se mohou hlásit   

na tel. č. 777038000 
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Sochařské zastavení VIII.: 
V chrámovém prostoru

Zatím jsme se zabývali barokními so-
chami, které byly umístěny v prostoru 
pod klenbou nebe. Tentokrát se za 
nimi podíváme pod klenbu vytvoře-
nou člověkem.

Kostel Povýšení sv. Kříže je sice 
menší, ale starobylá a slohově bohatá 
stavba. Vznikala postupně ve třech 
obdobích, od románského, přes gotic-
ké, po barokní. K menším stavebním 
úpravám došlo ještě v druhé polovině 
19. století. Současný chrámový interi-
ér však určuje především baroko. Na 
dotyku baroka, který uvnitř pocítíme, 
mají významný podíl tři plastiky vy-
tvořené v 18. století.

První z nich nepředstavuje jediná 
socha, ale skladba tří plastik propoje-
ných architektonickými články. Vznik-
lý celek, hlavní oltář kostela, má upro-
střed dominantní kříž s Kristem, který 
zleva i zprava adorují dva andělé. Au-
torství a datace díla nebyly vždy jed-

noznačné. Ve „Staveb-
ních dějinách Pyšel“ 
se v té věci odvolávám 
na „Soupis památek 
království Českého“ 
z roku 1907 a 1908, 
kde oltář prezentují 
jako „velmi jednodu-
chý“ a vytvořený „ve 
slohu střízlivém“, což 
ale příliš neladí s do-
jmem, který z něj ve 
skutečnosti divák má. 
Jeho formy skutečně 
neodpovídají době 
klasicizmu, kam jsem 
se ho snažil umístit. 
Nemá však ani dyna-
mické barokní formy, 
na které jsme u nás 
zvyklí. K věci se na-
konec vyjádřil také dr. 
Koudelka, který stáva-
jící oltář přesvědčivě 
připsal baroknímu 
sochaři Janu Josefu 
Ignáci Brožovi, což 
problémy s datací 
a autorstvím zřejmě 
uzavírá. 

Po venkovních 
kamenných sochách 
zde tedy Pyšely mají další kvalitní dílo 
z doby baroka, realizované navíc uměl-
cem s poutavým osudem. Jan Brož se 
jako mladík vyučil u slavného sochaře 
Matyáše Bernarda Brauna a s touto 
kvalitní průpravou odjel do Francie. 
Tam se oženil a jako sochař tam také 
úspěšně pracoval. Po smrti své ženy 
se roku 1770 vrátil do Čech a ve své 
pražské dílně zahájil druhou polovinu 
své profesionální dráhy. Pyšelský oltář 
vytvořil na sklonku svého života. Do-
nátorem měl být zřejmě Jan Jindřich 
Bissingen, ale po smrti pána na Pyše-
lích roku 1778 tento úkol převzala jeho 
vdova, hraběnka Vilemína.

Druhé barokní dílo, socha sv. Jana 
Nepomuckého, má opět vysokou umě-
leckou úroveň, ale dosud si ponechává 
své tajemství. Možnost, že sem socha 
byla přemístěna ze zámecké kaple, je 
zatím jen hypotetická. Plastika, umís-
těná na jižní zdi chrámové lodi, svým 
provedením i formátem oprávněně 
poutá pozornost. Divák ji může srov-
návat s kamenným světcem téhož jmé-
na na náměstí. Na rozdíl od ní nabízí 
dřevěná polychromovaná verze svou 
barevností zážitek jiného druhu.

Nevelká třetí plastika typu černá 
Madona, vytvořená koncem 17. století, 
na první pohled vůbec neodpovídá 
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MĚSTO PYŠELY POŘÁDÁ
V SOBOTU 19.2.2022

V Š I C H N I  J S T E  S R D E Č N Ě  Z V Á N I

baroknímu tvarosloví. A přece je její 
datace správná. Rozpor je dán jejím 
specifickým vzhledem. Legendární 
pozadí tohoto typu sochy bylo totiž 
natolik silné, že se slohové formy na ní 
často nedokázaly dostatečně projevit. 
Černá Madona, druhotně osazená 
v pyšelském kostele vlevo od oltáře, 
sem byla přemístěna z Lorety. Patří do 
rodiny Loretánských Madon, kterých 
u nás bylo v 18. století kolem padesáti, 
ale dnes, po různých zákazech, niče-
ních a krádežích je jich asi pětatřicet. 
Pyšelské plastice jsou vizuálně nejbližší 
Madony z Rumburka a Olomouce. 
Tak, jak se případ od případu u typu 
Loretánských Madon liší proporce, 
kompozice, draperie a různé detaily, 
tak je spojuje černá pleť obou figur, 
Madony a Ježíška. Jedno vysvětlení 
této zvláštnosti u obrazů černých Ma-
don si vypomáhá odkazem na materiál 

použitý při jejím malování. Podle něho 
sv. Lukáš, patron malířů, měl namalo-
vat první obraz černé Madony na ebe-
novou desku. Jiné vysvětlení se opírá 
o legendu, podle které za tmavou pleť 
Marie a Ježíška může slunce při jejich 
útěku přes poušť do Egypta.

Na závěr je spravedlivé připome-
nout člověka, který nám tuto vzácnou 
památku zanechal. Autora sochy se 
možná se štěstím někdy dopátráme, 
ale investor je jistý. Byl to František 
Antonín hrabě Halleweil, tajný rada 
a císařský komoří, stavitel pyšelské 
Lorety. Nejspíš se nikdy nedovíme, 
jestli nechal sochu vytvořit v Čechách 
nějakým místním řezbářem, anebo ji 
dovezl z jedné ze svých cest po cizích 
zemích.

Michal Vitanovský
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Ze života našich předků, část 2.
19. století 

Ve srovnání s divokým 20. stoletím 
se nám dnes může zdát 19. století 
jako doba klidu a rychlého pokro-
ku. S tím druhým lze souhlasit, 
s tím prvním už méně. Hned sa-
motný začátek 19. století rozhodně 
klidný nebyl. V Evropě zuřily 
napoleonské války, a jejich ohlas 
dolehl i do Pyšel. Jejich obyvatelé 
zažili několikrát průtah vojsk. Ve 
zdejší matrice zemřelých se pak 
dočteme, že v prosinci 1805 zde 
zemřel Václav Dvořák, pěšák, kte-
rý se nachladil na marši. V r. 1814 
se přes Pyšely vraceli domů ruští 
vojáci. František Václav Pokorný, 
zdejší kronikář, z nich nebyl moc 
nadšený. Píše, že „…se nám s nimi 
stýskalo. Byli velcí jedlíci.“ 

V příštím roce 1815 dopadla na 
Pyšely další rána osudu – velký po-
žár, kterému padla za oběť čísla 24 
až 33 včetně radnice. Obnova rychle 
pokračovala za pomoci všech sousedů. V r. 1820 byl přestavěn 
i zámek, k němuž byla přistavěna věž. V dolní části náměstí 
vyrostla nová budova školy.

Podle údajů z r. 1844 zde žilo 700 obyvatel v 93 domech, 
v Nové Vsi 110 lidí v 10 domech, na Borové Lhotě 36 lidí 
v 6 domech, v Pětihostech 247 lidí ve 32 domech, v Zaje-
čicích 163 lidí ve 23 domech a v Kovářovicích 141 lidí v 16 
domech. Když si uvědomíme, že na jeden venkovský do-
mek připadalo až 11 lidí (viz údaje o Nové Vsi), je jasné, že 
naši předkové byli mnohem skromnější než my.

Většina z nich se věnovala řemeslům. Ve zmíněném roce 
1844 zde pracovalo 128 mistrů různých řemesel. Převažovali 
mezi nimi krejčí (26), následovali ševci (23), hostinští (8), 
řezníci (7), pekaři (5) atd. Pyšely měly i svého hodináře, pro-
vazníka a vinopalníka. Tam se ze zvětralého piva nebo vína 
pálila kořalka. Vinopalna byla majetkem zdejší vrchnosti. Ta 
ji pronajímala většinou Židům. V této době byla v provozu 
ještě místní papírna a pivovar.

O životě v Pyšelích jsme v první polovině 19. stol. době 
informováni díky místnímu tkalci Františku Václavu Po-
kornému, kterého zajímala historie a který si zaznamenával 
místní události. Díky němu víme, že v r. 1802 byl u Nespek 
nalezen zavražděný kupec J. Glaser, že v r. 1805 byl vykraden 

zdejší kostel, nebo že v r. 1846 panovala krutá zima s velkým 
množstvím sněhu.

F. V. Pokorný se ještě dožil zrušení roboty v r. 1848. 
O rok později zde došlo k výtržnosti při odvodech, ale 
rychle odezněla. Důležitější byly organizační změny – 
skončily vrchnostenské úřady, takže v r. 1850 byl sestaven 
první obecní úřad v čele se starostou Františkem Doleža-
lem. Pyšely už také nespadaly do Kouřimského kraje, ale 
staly se součástí Jílovského okresu.

Rychlý rozvoj, který bychom teď očekávali, bohužel 
zbrzdila epidemie cholery, která tento kraj postihla v r. 
1850. Podlehla jí zde řada lidí včetně F. V. Pokorného 
a jeho ženy. Další epidemie cholery řádila v r. 1866 v sou-
vislosti s prusko-rakouskou válkou.

Vývoj se pak začal zrychlovat a začalo přibývat novinek. 
V r. 1869 byla v Pyšelích zřízena četnická stanice a o dva 
roky později poštovní úřad. V r. 1874 byl zrušen zdejší pi-
vovar, v té době už neexistovala ani papírna. Důležitý byl 
vznik místního Sboru dobrovolných hasičů v r. 1878, stejně 
tak zřízení zdravotnického lékařského obvodu v r. 1885. 
Podle sčítání v r. 1890 žilo v Pyšelích 812 českých a 7 ně-
meckých obyvatel v 94 domech. Svět jim přiblížilo zřízení 
železniční zastávky v r. 1892.

Tuto podobu získal zámek až po přestavbě v 19. století
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Přes všechny tyto vymoženosti se běžný život měnil 
jen pozvolna. Zvlášť venkovský člověk neoplýval penězi, 
navíc byl připoután k hospodářství, takže třeba návštěva 
Prahy byla pro něj zážitkem na dlouhá léta ne-li na celý 
život. Při neexistenci televize, kina a rozhlasu byl život víc 
sousedsky družný. Sousedé po práci posedávali na zápraží 
a povídali si o novinkách, o politice, o počasí atd. Večer 
pak doma rozsvítili petrolejovou lampu, povečeřeli a šlo se 
spát.

Jak vypadal denní život v 19. století, napoví dvě ukázky 
ze vzpomínek současníků. Takto vzpomínal na své uč-
ňovské roky jistý F. Špaček, který se kolem r. 1880 učil na 
krejčího.

„Vstával jsem letní dobou o čtvrté hodině, v zimní době o pěti. 
Na tento čas jsem tak navykl, že jsem ho zachovával po celý 
život. První mou prací bylo založit v peci oheň, pak očistit 
mistrovi, paní a jejich synkovi obuv, uspořádat dílnu i kuchyň. 
Pak donést z města potraviny jako mléko, žemle, maso, mou-
ku a zeleninu, což mi paní mistrová každý večer sepsala. Pak 
jsem musel zajít k židovi do Dlouhé ulice nakoupit tovaryšům 
za dva nebo za tři krejcary kořalku. Byli tehdy zvyklí hned 
zrána dát si štamprli, čemuž se říkávalo „otrávit chrobáka“. 
Obědvalo se společně na krejčovské tabuli, na níž se stříhalo 
a žehlilo, a to všichni společně jako v rodině. Oběd byl dobrý, 
jídla dost, každý si mohl brát z mísy podle chuti. Jen já jsem 
prvního půl roku nedostával maso, mistr 
mi to vysvětlil. Abych si uvědomil, že bez 
práce nejsou koláče a kdo se chce dobře 
mít, musí si na to vydělat. Po obědě jsem 
pomáhal mistrové s nádobím a zametal 
dílnu. Tovaryši spávali na půdě a také 
v kuchyni na stole. Starší tovaryši měli už 
svou domácnost a spávali doma.“

Zajímavé jsou i vzpomínky hudebního 
skladatele Josefa Bohuslava Foerstra:

„Otec byl profesionálním hudebníkem, 
učil na konzervatoři a varhanické ško-
le, k tomu měl soukromé žáky. Po od-
chodu otce maminka o sedmé hodině 
obešla naše lůžka a vybídla k přípravě 
do školy. (JBF měl 4 sourozence.) V ku-
chyni byla dvě umyvadla, upravili jsme 
se, pomodlili a vypili svůj šálek kávy 
připravený na plotně. Vstrčili housku 
do kapsy, políbili mamince ruku a vy-
pravili se do školy. O půl jedné byl na-
chystán prostý oběd. Všedního dne po-
lévka se zeleninou, v pátek čočka nebo 
hrách, někdy vdolky nebo lívance, ob-

čas jáhelník se sušenými švestkami, v neděli nějaká pečeně. 
Při jídle bylo ticho. Tatínek četl noviny, tu a tam proneseno 
několik vět německy. Týkaly se věcí, jež nebyly určeny nám 
dětem. Tatínek u stolu předsedal, po jeho pravici seděla ma-
minka, po levici vždy nejmladší člen rodiny. Ten také obdr-
žel lepší sousta. O půl druhé odcházeli jsme všichni zase do 
školy. Pravidelně o čtvrté přiklusali jsme všichni domů. Byla 
tu jakási uvolněná kázeň – tatínek nebyl doma – a mamin-
ka dovolila nám mluvit hlasitě (!) a pohrát si trochu. Tak 
plynuly dni, měsíce i roky v krásném souladu. Ježto se vyví-
jelo všechno v krásné pravidelnosti, byla i nejmenší změna 
pociťována a podle okolností vítána nebo nevítána.“

O postavení žen v tehdejší době napovídá rada, kterou 
udílela jedna velmi hodná paní čekatelkám manželství:

„S romány pryč, holčičky,“ říkávala. „Ty vám jen hlavu 
popletou. Domácnost, šťastné manželství – pro ty jsou 
romány jed. A víte, na čem visí šťastné manželství? Na 
knoflíčku od mužské košile. Knoflíček utržený při ranním 
oblékání – a pán je pak mrzut po celý den.“

Zní to bizarně, ale bylo to tak. Štěstí manželské viselo na 
knoflíčku – a nejen na něm. Takže můžeme uzavřít s tím, 
že i zdánlivě pohodový život v 19. století měl také své stíny. 
Konec konců – jako každá doba.

PhDr. Jiří Chvojka

NAŠI DOPISOVATELÉ
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Městečko 1962
Do mé sbírky se mi 
podařilo získat pohled-
nici z okolí Pyšel. Jedná 
se vlastně o pohled na 
naši řeku Sázavu od Po-
říčí na Městečko. Foto-
pohlednice, zpracovaná 
na šířku, má rozměr 
140 × 90.

První, co nás oka-
mžitě upoutá je bílá 
budova mlýna u jezu. 
Břehy jsou zarostlé 
pouze nízkými křovis-
ky. Samotné Městečko 
je ztracené za hradbou 
zeleně a viditelné jsou 
až domy na Borové 
Lhotě. Zde každého 
zaujmou, oproti dnešní 
době, holé hřebeny se 
sporadickou zelení. 
Nikde není ani stopa po chatách, dnes pro tuto oblast tak 
typických.

Hlavním důvodem, proč jsem si tuto pohlednici pořídil 
byl stroj v pravém středu snímku. Jedná se o plovoucí bagr 

(loď) na těžbu písku z řeky. Toto místo je ideální pro tuto 
činnost – zátočina přecházející v hlubší vodu před jezem. 
Jejím majitelem v 60 a 70 letech byl pan Krčmář. Bydlel 
v jedné z vil na křižovatce v polovině cesty mezi Městeč-

kem a Poříčím nad Sázavou. Prodával vytěžený říční 
písek do celého okolí. Oproti dnešní době se tak 
neustále prohlubovalo a čistilo koryto řeky. Stavební 
materiál se také nemusel dopravovat na velké vzdá-
lenosti. 

Pohlednice byla vydána nakladatelstvím OR-
BIS pod číslem 4852 045126 F 19408. Její cena byla 
0,50 Kčs. Na poštovním razítku Poříčí nad Sázavou 
je datum 17. 5. 1962. Použita je Československá 
poštovní známka v hodnotě 30h, zelená – hrad Per-
nštejn (platná od 30. 9. 1961; navrhl J. Šváb; vydána 
v množství 800 000 ks). 

Rád uvítám jakékoliv další zajímavosti a poznatky 
týkající se vyobrazení na této pohlednici. 

Honza Kostrhoun 

Pyšelské listy. Vydává Městský úřad v Pyšelích pod registračním číslem OkÚ RR 39; vydávání listu povoleno rozhodnutím Okres-
ního úřadu v Benešově pod č. j. RR 779/96, ze dne 13. 5. 1996. tel. 323 647 218, 725 851 866; E-mail: infocentrum@pysely.cz; 
urad@pysely.cz; http://www.pysely.cz. Redakční rada: Š. Bednářová, D. Kasl, M. Kocourková, J. Kostrhoun, P. Lazáková, I. Vaculí-
ková, B. Nádvorníková; odpovědný redaktor: Jiří Blažek. Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Za původnost a obsahovou správnost 
ručí autor. Tisk Jiří Masopust.
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Kalendář akcí

17.10. 2021 od 14.00 Tradiční pouštění draků na Loretě

23.10. 2021 od 14.00 Posvícení na Borové Lhotě s tradiční kulinářskou soutěží

28.10. 2021 od 18.00 Lampionový průvod v Pyšelích

28.10. 2021 od 21.00 Zvony míru v Roveretu – rozezní se zvony v kostele 
Povýšení sv. Kříže v Pyšelích

30.10. 2021 od 14.00 Myslivecký den u kostela sv. Kříže v Pyšelích 
a Svatohubertská mše

4.11. 2021 od 17.00 Dýňodlab v restauraci U Dobrotů v Pyšelích, průvod 
a výstava dýní na náměstí 

8.11. – 13.11. 2021 Podzimní pyšelský bazárek

28.11. 2021 První adventní neděle

4.12. 2021 Roman Dragoun koncert v Oksfordu v Zaječicích

5.12. 2021 Druhá adventní neděle

12.12. 2021 Třetí adventní neděle

19.12. 2021 Čtvrtá adventní neděle

31.12. 2021 Silvestrovská procházka s kvízem v Pyšelích

(Všechny akce budou včas plakátovány a budou 
uskutečněny dle covidové situace)

 

 

Vyražte s dětmi na

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Nudit se při čtení a luštění nebudou ani rodiče. 

 

KDY :  kdykoliv od 1. 12. až do konce roku 2021

KDE :  začátek našeho příběhu je u rybníka Pradlo      

   (dětské hřiště)

 

Jít můžete jak s malými dětmi, tak i s kočárkem. 

Trasa je nenáročná, můžete s sebou vzít i babičku s dědou. 

více na 

 

www.mistopodlipou.cz
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slon a mravenec 
D. Mrázková
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